
 

ظرفيّت هاى علمى و عملى اين ملّت را با زبان هنر بيان كنيد
 اخبار  در پى ديــدار جمعى از تهيه كنندگان، كارگردانان و بازيگران ســيما، حضرت رهبر معظم انقلاب در ديدار اهالى سيما:

آيت االله خامنه اى نكاتى را كه به دليل كمبود وقت نتوانســته بودند با اين جمع در ميان 
بگذارند، يادداشت كرده و براى آنان ارسال كردند. 25 آبان گذشته، معاون سيماى رسانه 

 ............ صفحه 2ملى و مديران شبكه هاى تلويزيونى به همراه جمعى از...

لهجه مشهدى بايد حفظ شود مردم كتابخوانند، بشروطها!
16 15 14

«جيمز ريكاردز» 

و نقشه هاى ضد ايرانى اش را بيشتر بشناسيد

گفت و گوى قدس با «جواد خواجوى» 

طنزپرداز جوان به بهانه حضورش در برنامه «حالا خورشيد»

حجت الاسلام مظفر سالارى در مراسم جشن امضاى

چاپ چهلم رُمان «دعبل و زلفا»: 
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 ............ صفحه 8

  طلب بانك مركزى با ساز وكار تسويه زنجيره اى بدهى ها قابل حل است؛ اما 

بانكدارى پرريسك ايران، تيغ جراحى مى خواهد

درخواست بازداشت 
بن سلمان در آرژانتين

مراكش 
وليعهد 

سعودى 
را نپذيرفت

 اقتصاد  به تازگى خزانه دارى كل كشور اسامى بانك هاى داراى بدهى و فاقد بدهى به 
بانك مركزى درخصوص افزايش سقف مجاز تسويه بدهى بانك ها و مؤسسه هاى اعتبارى 
غيربانكى به بانك مركزى تا پايان سال 1395 را از طريق صدور اوراق تسويه خزانه نوع 
دوم اعلام كرد. براين اســاس بانك هاى ملى ايران، ســپه، كشاورزى، مسكن، صنعت و 
معدن، توسعه تعاون، توسعه صادرات، تجارت، رفاه كارگران، صادرات ايران، ملت، قوامين، 
انصار، آينده، گردشــگرى، پارسيان، سرمايه، پاسارگاد و مؤسسه اعتبارى ملل مشمول 
قانون بودجه امســال هستند. همچنين بانك هاى اقتصاد نوين، سامان و كارآفرين فاقد 

بدهى به بانك مركزى جمهورى اسلامى ايران بوده و ...

annotation@qudsonline.ir

يـــادداشــت  روز
على محمد مؤدب

 درباره بحران جمعيت بسيار گفته ايم و نوشته ايم و خوانده اند يا نخوانده اند. اما 
باز هم بايد بنويسيم و بنويسيم كه بحران جمعيت اگر با همين فرمان پيش برود 
كار به جاهاى باريك مى كشد! البته كه در همه جاى كشور  و در سطوح مختلف 

بايد براى قصه پر غصه جمعيت كار شود...

به بهانه بازداشت يك عنصر نفوذى
بايد و نبايدهاى مسئله جمعيت

 ............ صفحه 16

 ............ صفحه 4

 دادستان انتظامى مالياتى 
خبرداد

اعلام جرم 
سازمان امور مالياتى 

عليه دو بانك 

كشف نفوذ شبكه اى در پوشش 
كار علمى براى كنترل جمعيت

اولين 
جاسوس  جمعيتى  

بازداشت شد
 ............ صفحه 5 ............ صفحه 5

 گمرك به رتبه 121 جهان ارتقا پيدا 
كرده است، اما چرا هنوز انتظارات 

بخش خصوصى برآورده نشده است؟

گمرك: هر هفته 
چهار بخشنامه جديد 

 ............ صفحه 4داريم!  

جلسه استيضاح وزير امورخارجه
فرصتى براى ارزيابى عملكرد 5 ساله اوست 

ظريف در
زنگ حساب

1- اظهارات و مواضع ناصواب از جمله اتهام پولشويى
2- بى توجهى به اقتصاد در ديپلماسى كشور

3- كم توجهى به توسعه روابط در آسيا، آفريقا و آمريكاى لاتين
4- استفاده از بعضى سفيران ناكارآمد

5- فرصت سوزى و عدم انتخاب سفير براى بعضى كشورهاى  
       دوست مانند چين و هند

6- دستگيرى ديپلمات هاى ايرانى در كشورهاى اروپايى 
      و عدم مقابله به مثل كافى

7- عدم استفاده از فرصت هايى كه مقاومت در منطقه فراهم كرد
8- موضع منفعلانه در خصوص كشتار منا

9- به كارگيرى افراد نامطمئن در مذاكرات حساس
10- تهديد بنيه دفاعى كشور به از بين رفتن توانايى آن

11- عدم تأمين منافع ملت ايران در قراردادها

:امام على
همانا 

محبوب ترين
 بنده نزد خداى، 
بنده اى ا ست كه 

خدا او را در 
پيكار نفس يار 

است...
نهج البلاغه- خطبه 87

 ............ صفحه 7

جلاّد جنگ اقتصادى
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اخبار روزنامـه صبـح ايـران

20 سال هم بيش از عمرم زنده مانده ام    ايسنا: يكى از رهبران حزب االله، در واكنش به درخواست يك فرمانده صهيونيست براى ترور نصراالله به روزنامه رأى اليوم گفت: حزب االله با جان و تمامى 
امكاناتش از رهبر خود دفاع خواهد كرد. ما براى مقابله با هرگونه طرح دشمن اسرائيلى، در آمادگى كامل به سر مى بريم. اسرائيل شبانه روز براى ترور نصراالله نقشه مى كشد و اخبار ترور وى جديد نيست. وى به نقل 
از سيد حسن نصراالله گفت كه وى بارها تأكيد كرده كه 20 سال بيشتر از مدت عمرش زندگى كرده و خداوند بيشتر از حد لازم به او عمر داده و او همواره با كارهايش در مسير شهادت در راه خدا پيش رفته است.

a k h b a r @ q u d s o n l i n e . i r

 سياست/ آرش خليل خانه جمعى از 
نمايندگان مجلس از دو فراكسيون نمايندگان 
ولايــى و مســتقلين از علــى لاريجانى به 
كميسيون آيين نامه داخلى مجلس شكايت 
برده و خواستار بررسى عملكرد رئيس مجلس 

شدند.
حسينعلى حاجى دليگانى، عضو كميسيون 
برنامه و بودجه ديروز از نامه اى خبر داد كه به 
گفته او امضاى 27 تن از نمايندگان پاى آن 
نقش بسته و در آن از غلامرضا كاتب، رئيس 
كميسيون آيين نامه داخلى مجلس خواسته 
شده به اقدام على لاريجانى در ارجاع لوايح 
الحاق ايران به كنوانســيون پالرمو و اصلاح 
قانون مبارزه با پولشويى به مجمع تشخيص 
مصلحت نظام، بــدون رأى گيرى در صحن 
علنى مجلس كــه آن را اقدامى غير قانونى 

عنوان كرده اند، رسيدگى شود.
در اين نامه با اشــاره به ايرادهاى شــوراى 
نگهبان به اين لوايح و رفع نشدن اين ايرادها 
و ارسال دولايحه مذكور به مجمع تشخيص 
مصلحت نظام بدون ارجاع آن ها به كميسيون 
تخصصى مربــوط و بر مبناى آنچه تصميم 
فردى رئيس مجلس عنوان شده، آمده است: 
اين اقدام خلاف ماده 200 آيين نامه مجلس، 
ماده 112 قانون اساسى و سوگندى است كه 

هيئت رئيسه ياد كرده اند.
ماجــراى چالــش حقوقى و 
آيين نامه اى در مورد دو لايحه 
مذكور از آنجا ناشى مى شود كه 
در اقدامى غير معمول كه دليل 
آن هنوز معلوم نيست، هيئت 
عالى نظارت مجمع تشخيص 
ايرادهاى خود  مصلحت نظام 
به لوايح ياد شــده را به جاى 
آنكه مســتقيماً براى مجلس 
ارسال كند، به شوراى نگهبان 
اعلام كرده و از كانال اين نهاد 
آراى خــود را به مجلس ابلاغ 
كرد، آن هم در زمانى كه بررســى اين لوايح 
در كميسيون به اتمام رسيده و آماده ارسال 

به صحن بود. 

به هميــن دليل به گفته علــى لاريجانى، 
كميســيون حقوقى و قضايى از پذيرش و 
اعمال آراى هيئت عالى نظارت امتناع كرده 
و تنها ايرادهاى شوراى نگهبان را در لايحه 

اصلاح و به صحن ارجاع مى دهد.
رئيس مجلس در همان زمان در مواجهه با 
اعتراض نمايندگان به تصميمش براى ارسال 
دو لايحــه مرتبط بــا FATF به مجمع در 
جلسه پنجم آبان ماه، اظهارداشت: اين مسئله 
به آن معنى بود كه شــوراى نگهبان به نظر 
مجلس على القاعده ايــراد گرفته و لوايح به 
مجمع ارسال شد كه اين موضوع نيز مانند 
بقيه موارد بود كه موضوعات اختلافى ميان 
مجلس و شــوراى نگهبان به مجمع ارسال 

مى شود.
لاريجانى با بيان اينكه شوراى نگهبان بعد از 
نظرات مجلس اعلام كرد كه مجلس نظرات 
مــا را تأمين كرده، امــا چون نظرات هيئت 
نظارت مجمع تأمين نشده، ايراد به قوت خود 
باقى بوده است، اظهارداشت: بنابراين ما آن را 
براى بررسى به مجمع ارسال كرديم، از اين 
رو مجلس در رابطه با ارسال لايحه به مجمع 
تشخيص مصلحت تصميم نمى گيرد، بلكه 

تنها در رابطه با نظر خود تصميم مى گيرد.
اما اين نظــر و برداشــت حقوقى و آيين 
نامــه اى مورد پذيرش شــمار زيــادى از 

نمايندگان قرار نگرفته است.

 سد لابى ها در برابر يك شكايت
رئيس كميسيون آيين نامه داخلى مجلس اما 
در گفت و گو با خبرنگار قدس، اظهارداشت: 
شــمارى از نمايندگان امضاهــاى خود را از 
اين نامه پس گرفته اند و درخواست بررسى 
عملكرد رئيس مجلس از حد نصاب قانونى 

افتاده است.
غلامرضا كاتــب تصريح كرد: طبق ماده 24 
قديم و 26 جديد آيين نامه داخلى مجلس 
هرگاه نمايندگان به كيفيت اداره جلســات 
يا ســاير امور مجلس و نحوه ايفاى وظايف 
رئيــس يا هر يك از اعضاى هيئت رئيســه 
معترض باشند، مى توانند در تقاضاى كتبى 
با امضاى حداقل 25 نفر شــكايت كنند و يا 
به درخواســت كميسيون آيين نامه داخلى 
مجلس، تشكيل هيئت رسيدگى به اعتراضات 
مركب از رئيسان كميسيون هاى تخصصى و 
اعضاى كميسيون آيين نامه داخلى مجلس را 
درخواست كنند و ما موظف هستيم ظرف 
3 روز اين هيئت را تشكيل دهيم و پيگيرى 

كنيم.
نماينده مردم گرمسار درباره ميزان اختيارات 
اين هيئت خاطرنشان كرد: اگر ايراد و شكايت 
نمايندگان يا كميســيون ها وارد تشخيص 

داده شــود، كميسيون مى تواند درباره سلب 
صلاحيت هــر يك از اعضا يا رئيس مجلس 
رأى گيرى كند و در صورت تصويب اين رأى 
به صحن علنى ارجاع داده خواهد شــد و در 
صورت تأييد و تصويب در صحن مجلس به 
اجرا گذاشته مى شود. وى با تأكيد بر اينكه 
ما در مــورد محتواى اقــدام صورت گرفته 
يا تصميم اتخاذ شــده ورود پيدا نمى كنيم، 
يادآور شد: در اختيارات كميسيون نيست كه 
بخواهد تصميم گرفته شده يا اقدام انجام شده 
مثل ارجاع لوايح موضوع اين نامه را ملغى كند.

 6 نفر پا پس كشيدند
نماينده مردم شــاهين شــهر، از طراحان 
اصلى اين شكايت، هم با تأييد از حد نصاب 
افتادن امضاهاى اين شكايت، به خبرنگار ما 
گفت: پس از ارائه اين شكايت به كميسيون 
آيين نامه داخلى و انتشــار آن با رايزنى هايى 
كه حسين زمانى مشاور و معاون دفتر آقاى 
لاريجانى با امضاكنندگان انجام داده است، در 
نهايت 6 نفر از دوســتان ما كه نمى خواهيم 
نامشــان را بگوييم، عقب نشستند و امضاى 

خود را پس گرفتند.
حاجى دليگانى افــزود: فردا دوبــاره براى 
افزايش امضاها و رســاندن شــكايت به حد 
نصاب قانونى مذاكره و تلاش خواهيم كرد و 
اجازه نمى دهيم مانع مطالبه قانونى ما بشوند.

 لوايح بايد به مجلس برگردند
عضو فراكسيون نمايندگان ولايى تأكيد كرد: 
اين شكايت تنها يك مرحله از اقدام ما در برابر 
اين كار غير قانونى و خلاف است كه خواهان 
سلب صلاحيت رئيس مجلس هستيم. وى 
اضافه كرد: خواسته مهم و ديگر ما بازگشت 
ايــن اقدام و اصلاح اقدام خلافى اســت كه 
صورت گرفته و معتقديم كه مجمع اساســاً 
نبايد اين لوايح را قبول كند و به اين شــكل 
مورد بررســى قرار دهد به همين دليل هم 
به مجمع نامه نوشته و خواستيم كه اين دو 
لايحه را به مجلس برگردانند اما هنوز پاسخى 

از اين نهاد دريافت نكرده ايم.

شكايت از لاريجانى با 27 امضا به كميسيون آيين نامه داخلى مجلس رفت

سؤال نمايندگان از آقاى رئيس

 در مملكتى كه رئيس جمهور و دولتمردانش در6 سال با هزاران ندانم كارى 
عمدى و غير عمدى(!) معيشــت اقشــار محروم و اقتصاد اين مملكت ثروتمند 
را به اين روز ســياه انداخته اند(!) با ترميم كابينه اش مشكلات را مى خواستند 
بر طرف كنند! برعكس همه چيز گران تر شــد، ازجمله نان! از اين مملكت چه 

انتظارى مى توان داشت؟9150000210
 وزيرآموزش و پــرورش اعتراف كرد: آموزش زبان انگليســى علاوه بر تأثير 
مخرب بر يادگيرى كودك، فرهنگ منحط غرب را منتقل مى كند! حالا ســرى 
بزنيد به مهد كودك ها و پيش دبستانى ها، علاوه بر زبان انگليسى، باله و شناى 

مختلط هم در منو دارند!9360006158
 شنيده شــد، خودروسازان هشت دليل مبنى بر گران كردن خودروهاى كم 
كيفيت ارائه داده اند، اگر بنا بر اين باشد ما 80 دليل بر عدم گرانى خودرو ارائه 

خواهيم داد. مسئولان به فكر جيب مردم و جانشان باشيد. 9300009208
 ترامــپ  با اين  حرف هاى  اخيرش   درباره  ايران  و ســعودى  ديگر به  همه  دنيا 
كاملاً ثابت  و آشــكار كرد كه  ادعاهاى  حقوق   بشــر و آزادى  و غيره  همه  و همه 
  100 درصد دروغ  محض  بوده  و در حقيقت  و باطن   درســت  به  نقطه  مقابل   اين 

 ادعاها اعتقاد داشته اند  و هدفشان  بوده است. 9140009915
 پيشــنهاد مى كنم در مجلس وقتى براى صــداى مردم (اعم از تماس تلفنى 
و پيامك) حداقل نيم ســاعت در روز در نظر گرفته شود تا نمايندگان محترم؛ 
هــر روز از گرفتارى ها و ضروريات جامعه با خبر باشــند و بدانند بر مردم چه 
مى گذرد. به يقين انتقادات و پيشــنهادهاى مردم به كمك وكلاى آن ها آمده و 

ضرورت هاى قانون گذارى بيشتر جلوه گر خواهد شد. 9150009462
 آقا چرا دروغ! ســود سهام عدالت خود آقاى روحانى گفت هر سهامدار 175 
هــزار تومان! توى كارت ها 144 هزار تومان ريختند، 31 هزار تومان ديگر كجا 

رفته؟9150009677
 من كه كارگرم و با ماهى 1 ميليون تومان نمى توانم اجاره خانه بدهم و لباس 
بخرم چطور مى توانم با اين درآمد موقت، ازدواج كنم؟ چرا دولت با مســتمرى 

نقدى به ما كمك نمى كند؟9030000266
 به حال ملتى كه گرفتار دعواهاى سياســى دوجناح بى خاصيت شدند، بايد 

گريست. 9150004602
 از آقــاى روحانى تقاضا داريم به حــال خانواده هايى متقاضى وام اولى بانك 
مســكن كه پول شان يك ســال نزد بانك بوده كه اكنون با آن مبلغ نمى شود 

خانه خريد، فكرى بكنند. 9150001681
 قانون منع به كارگيرى بازنشسته ها بسيارخوب و لازم است، اما چرا در صداوسيما 
اجرا نمى شود؟ بعضى از مجريان بزرگوار صداوسيما هم حقوق بازنشستگى مى گيرند 
و هم هنوز مجرى خبر و برنامه ها هستند؟ خوب است كه خود بزرگواران فضا را براى 
جوانان پرُ انگيزه و بيكار بازكنند، رطب خورده، منع رطب چون كند! 9150008724

 هوا و اكسيژن  حداقل  نياز انسان  است  ولى  آلودگى  هوا در كلانشهرها بيداد مى كند 
و تلفات مى گيرد و ابرهاى باران زا را از روى  شهرها دور مى سازد. وظيفه  صدا و سيما، 
رســانه ها، مدارس  و شهردارى هاســت  كه  بيدار شوند و در حركتى  سراسرى  اطلاع 

 رسانى  كنند كه  فردا دير است. 9150002986
 اگر قيمت ارز رو به كاهش است، چرا قيمت كالا و ارزاق رو به افزايش است تناسب 

مستقيم؛ عمل معكوس؟9150007215
 آقاى روحانى! شما و تيم اقتصاديتان اقتصاد ايران را منهدم كرديد. پرداخت سبد 
حمايتى شــما در اين شرايط مانند اين است كه از ما تراول مى گيريد و به جاى آن 

آبنبات چوبى به ما مى دهيد. 9020009151

زلزله اخير كرمانشاه
و هنرنمايى رسانه ملى 

يكى از مهمترين راه هاى جلب اعتماد مخاطب 
براى پايبنــدى او به يك رســانه و بويژه يك 
رســانه خبرى، سرعت خبررســانى در كنار 
دقت آن است. وقتى مى گويند يك رسانه بايد 
چابك باشد، به همين معناست. رسانه ملى با 
تمام بزرگى و تشــكيلات عريض و طويلى كه 
دارد، بارها و بارها نشــان داده كه در اين بخش 
ايرادات جدى دارد. اين مشكلات دو بار با وقوع 
ماجرايى، تذكر داده شــده و با تأسف كسى به 
فكر رفع آن نبوده است. در اينجا هدفم به طور 
خاص سرعت خبررسانى در اين رسانه كليدى 
كشور است. هدفم بررسى ديگر ايرادات نظير 
دعوت از ميهمانان پردردســر كه از اين رسانه 
براى كلاهبردارى از مردم پلكان مى ســازند، 
دنباله رو فضاى مجازى شدن به جاى جلودار 
آن بودن، بى كيفيت شدن بخش عمده آنتن در 

بيشتر شبكه ها و غيره و غيره نيستم.
چند روز قبل در كرمانشاه بار ديگر زلزله آمد، 
يكشــنبه چهارم آذر، درست ساعت هشت و 
هفت دقيقه! مطابق معمول اولين اخبار تأييد 
نشده از فضاى مجازى در ميان مردم پخش شد، 
درســت پنج دقيقه پس از زلزله. در اين حال 
ميليونها نفر كه بستگانى در منطقه داشتند و يا 
براى كسب خبر، سعى در تماس با منطقه زلزله 
زده داشتند و ميليونها نفر نيز به سايت مراكز 
زلزله نگارى هجوم برده بودند، به طورى كه تا 
دقايق متمادى پــس از اولين خبرها، برقرارى 
تماسها غيرممكن بود و آن سايتها نيز كه اصولاً 

براى چنين مواقعى طراحى شده بودند؛ قفل!
اين زمان طلايى خبر است! در اينجا رسانه اى 
موفق اســت كه بتواند در اين دقايق نخستين 
خبرها را حتى در حد يك سطر و اگر تصويرى 
است، حتى در حد زيرنويس اعلام كند تا مردم 
دست كم تعيين كنند اين باز شايعه اى ديگر 
در فضاى مجازى اســت يا واقعيــت دارد. اگر 
چنين كرديد، مخاطب اغلب توسط رسانه شما 
صيد شده و تا پايان اين ماجرا اخبار را از منبع 
شما دنبال خواهد كرد. در آن دقايق هيجانزده 
وارد شــبكه خبر شدم. مســتندى بى ربط در 
حال پخش بود. در زيرنويســها هم هيچ ردى 
از كرمانشــاه نبود. بقيه شبكه ها نيز به همين 
ترتيب، اولين خبرها در خبرگزاريهاى داخلى 
حدود ساعت 8/20 منتشر شد. تقريباً همزمان 
با آن ها و در مواردى زودتر، برخى رســانه هاى 
خارج از كشــور به عنوان خبر فورى، زلزله در 
كرمانشاه را زيرنويس مى كنند، ساعت از هشت 
و بيست دقيقه، يعنى نزديك 15 دقيقه از وقوع 
زلزله گذشته و هيچ اثرى در رسانه ملى كشور 
نمى بينيم. ولى چه باك، خبر هشت و سى پيش 

روست. حتماً همه چيز را خواهد گفت.
حالا ســاعت بيســت و ســى شــده و تمام 
خبرگزاريهاى مكتوب از خبر زلزله پر شده اند. 
شبكه هاى خارجى از 10 دقيقه قبل زيرنويس 
را شروع كرده و حالا تكه تكه خبرهايى اعلام 
مى كنند. شــدت زلزله 6/4 در مقياس ريشتر 
بوده و همين همه را ترســانده، بخش خبرى 
بيست و سى شروع شــده و در كمال حيرت 
در تيتراژ آن كمترين خبرى از زلزله نيســت! 
در برخى رســانه هاى خارجى اولين تلفات 7 
نفر اعلام شده كه بعد معلوم شد جعلى است. 
رســانه هاى عراقى و كويتى هــم خبر زلزله 
را رفته انــد و همچنان در صدا و ســيما حتى 
به صورت زيرنويس چيــزى نمى بينيم! حالا 
فهميديد چرا در وقايع اينچنينى رســانه هاى 
خارج كشور با شايعه هايشان هميشه جلوترند؟ 
در نيمه هاى خبر بيست و سى خلاصه برگه اى 
به دســت مجرى مى دهند و او در حد يكى دو 
سطر مى گويد زلزله اى با اين شدت رخ داده و در 
بخشهاى بعدى، اخبار تكميلى اعلام مى شود و 
مى رود سراغ خبرهاى ديگرش! درست در زمانى 
كه مردم شــبكه به شبكه در دنيا مى گردند تا 
كمترين خبر اين واقعه را بشنوند و آن شبكه ها 
بشدت فعالند! كنترل به دست جلوى تلويزيون 

متحير و درمانده به رسانه ملى خيره شده ام!
با خودم فكر مى كنم؛ اولين خبر در رسانه هاى 
داخلى ســاعت بيست و بيســت دقيقه شب 
منتشر شده، يعنى 10 دقيقه مانده به شروع 
بخش خبرى بيســت و ســى! در دنياى خبر 
مى دانيــد 10 دقيقه زمان چقدر مدت زياد و 
فرصت بسيار زيادى محسوب مى شود؟ حيرتا 
كــه اين بخش بدون اعلان خبــر در تيتراژ و 
حتى زيرنويس تا حدود بيست و چهل و پنج 
دقيقه مــى رود و اما هزاران كيلومتر بيرون از 
ايران رســانه ها از بيست و بيست دقيقه دارند 
خبــر زلزله ما را به مردممــان مى دهند! بله! 
اينطورى اســت كه ديگران موفق مى شــوند 
تنها با عملكرد چابكتر و بهترشان، صفت ملى 
بودن را از رسانه ملى ما، بسادگى بگيرند! درد 
اينجاست كه مشكل مذكور بارها و بارها تكرار 
شــده و كســى كارى نمى كند. صدا و سيما 
همچنان ســنگين، كند و ناتوان از همراهى 
با مخاطب خود اســت و در هــر يك از اين 
بزنگاهها رســانه هايى ديگر با عملكرد بموقع 
از اين رســانه جلو مى افتند و مخاطبانش را با 
خود مى برند. چرا از پى سال هاى سال، كسى 
كارى نمى كند؟ اين همه نيرو و بودجه صرف 
چه كارى مى شــود؟ چرا مديريت بخش هاى 
خبرى همچنان اين كاستى هاى خجالت آور 

را مى بيند و اما باز تماشاگر است؟

صداى مردم   

خبــــــر

رهبر معظم انقلاب در ديدار اهالى سيما:
ظرفيت هاى علمى و عملى اين ملت را با زبان هنر بيان كنيد

KHAMENEI.IR: در پى ديدار جمعى 
از تهيه كنندگان، كارگردانان و بازيگران سيما، 
حضرت آيت االله خامنه اى نكاتى را كه به دليل 
كمبود وقت نتوانسته بودند با اين جمع در ميان 
بگذارند، يادداشــت كرده و براى آنان ارســال 
كردند. 25 آبان گذشته، معاون سيماى رسانه 
ملى و مديران شبكه هاى تلويزيونى به همراه 
جمعى از كارگردانان، تهيه كنندگان و نويسندگان مجموعه هاى نمايشى سيما با رهبر 
معظم انقلاب، ديدار كردند. در اين ديدار، معاون سيما گزارشى از فعاليت هاى اين معاونت 

و شبكه هاى مختلف آن را در توليد مجموعه هاى نمايشى تشريح كرد.
پس از اين ديدار رهبر معظم انقلاب در قالب يادداشتى با تأكيد بر ضرورت برنامه ريزى 
براى مقابله با جنگ نرم دشمن، نكاتى را درباره اولويت هاى برنامه سازى در حوزه سيما 
تبيين كردند. بر همين اساس، ديروز در نشستى با عوامل ساخت مجموعه هاى نمايشى 

سيما از اين يادداشت رونمايى شد.متن يادداشت رهبر معظم انقلاب به اين شرح است:
بسمه تعالى

آنچه در نظر بود در ديدار ديشب با حضرات بازيگران و كارگردانان و تهيه كنندگان سيما 
گفته شود و به خاطر تمام شدن وقت گفته نشد:

جنگ نرم همه جانبه  دشمن، امروز قابل انكار نيست.
با اين حال، برخى آن را انكار مى كنند و اين خود نيز بخشى از جنگ نرم است.

در اين جنگ، هنرمندان و اهالى فكر و نظر، در حكم نيروهاى مسلّح در جنگ سختند.
برخى بى تفاوت از برابر اين حادثه  ملىّ مى گذرند، برخى هم با دشمن همراهى و به او 
كمك مى كنند؛ آنها مسئوليّت ناپذير و اينها دشمن شيفته اند. در مقايسه با نيروهاى مسلّح 

در جنگ سخت، مى توان گناه اين دو دسته را تشخيص داد.
امروز در كشور بحمداالله كم نيستند كسانى كه داراى موضع مسئولانه و تلاش شايسته اند؛ 

اين بايد روزبه روز افزايش يابد.
دفاع از عظمت ايران، از فرهنگ ايران، از خانواده  ايرانى، از حركت باشكوه ملتّ ايران و ... 

فقط با سخنرانى و نگارش نيست؛ هنر بايد ميدان دار باشد.
جايگاه فيلم و سريال در اين ميان بسيار برجسته است.

در ســريال ها به مســائل ملىّ بپردازيد؛ از شــهداى عزيز، از دفاع مقدّس، از انقلاب، از 
سبك زندگى اسلامى، از انگيزه هاى ايمانىِ ملتّ و مظاهر آن، از ايستادگى شان در برابر 
ابرجنايت كاران و مفسدان عالم، از راه پيمايى اربعين و و و ... بگوييد؛ عظمت و استقلال و 

شجاعت و ظرفيّت هاى علمى و عملى اين ملّت را با زبان هنر بيان كنيد.
پرداخت درست و هنرمندانه  اين موضوعات بسى جذّاب و پرُمخاطب است، هم در داخل 

كشور و هم در ديگر كشورها و ملتّ ها.
سخنان شما ديشب نشــان داد كه شما هم عيناً همين دغدغه را داريد، موفّق و مؤيدّ 

باشيد ان شاءاالله.

آيت االله نورى همدانى:
آل سعود نمى تواند هم خادم الحرمين 

و هم نوكر آمريكا و اسرائيل باشد
تسنيم: مرجع تقليد شيعيان با اشاره به حمايت هاى رژيم آل سعود از اسرائيل و آمريكا 
گفت: كسى نمى تواند هم نوكر آمريكا و هم خادم الحرمين باشد، ملت هاى اسلامى در 
هرجاى جهان باشند با يكديگر وحدت دارند و اين اتحاد سبب مى شود بر همه مشكلات 

غالب شويم.
آيت االله حســين نورى همدانى ظهر ديروز در ديدار ميهمانان كنفرانس اسلامى اظهار 
داشت: كنفرانس وحدت اسلامى امسال با حضور علماى جهان اسلام با شكوه برگزار شد 

كه اقدام دست اندركاران در برگزارى اين كنفرانس شايسته تقدير است.
وى با بيان اينكه وحدت و اتحاد با حفظ ارزش ها و اصول يكى از ضروريات دين اســلام 
است، افزود: ما با همه مسلمانان داراى يك هدف و دشمن مشترك هستيم كه دشمن 

مشترك، آمريكا و اسرائيل و هدف مشترك مان آزادى قدس و نابودى اسرائيل است.

تأكيد السيسى و بن سلمان 
بر ادامه محاصره قطر و مقابله با ايران

مهر: وليعهد سعودى در ديدار با رئيس جمهور مصر در قاهره، بر لزوم گسترش روابط دو 
طرف و همچنين مقابله با ايران تأكيد كرد.

السيســى در اين ديدار، با ارســال پيام شفاهى به پادشاه ســعودى، با تأكيد بر امنيت 
كشورهاى عربى خليج فارس، از اقدامات عربستان در رابطه با پرونده جمال خاشقچى، 
تقدير كرد. موضوع قطر نيز از ديگر موضوعات مهم ميان طرفين بود و رئيس جمهور مصر 
و ولى عهد سعودى بر شروط وضع شده براى پايان محاصره قطر تأكيد و اعلام كردند كه 

تا زمان برآورده شدن اين شروط، محاصره ادامه خواهد داشت.

ظرفيت هاى علمى و عملى اين ملت را با زبان هنر بيان كنيد

شماره پيامك: 30004567

سخنگوى شوراى شهر تهران:ذوالنورى:
واجد شرايط بودن «حناچى» در هاله اى از ابهام استمجلس بر مصوبه خود درباره CFT پافشارى مى كند

خانه ملت: رئيس كميته هسته اى مجلس در باره 
جلسه كميته بررسى لايحه مبارزه با تأمين مالى 
تروريسم (CFT) كه عصر ديروز برگزار شد، گفت: 
در مجموع خروجى جلسه و كميسيون امنيت ملى 
اين بود كه مجلس بر نظر خود درباره لايحه مبارزه 
با تأمين مالى تروريسم (CFT) پافشارى كند و 
موضوع ارجاع به مجمع تشخيص مصلحت نظام 
ورود پيدا مى كنــد، اما بايد اين لايحه مجدد در 

صحن مطرح و رأى گيرى شود.
حجت الاسلام مجتبى ذوالنورى افزود: در اين 
جلسه ظريف وزير امور خارجه، خانم جنيدى 
معــاون حقوقــى رئيس جمهــور، كدخدايى 
سخنگوى شوراى نگهبان، آقامحمدى از مجمع 
تشــخيص مصلحت نظام و كاظــم جلالى از 
مركــز پژوهش هاى مجلس و همچنين آقايان 
فلاحت پيشه، نوريان و ذوالنورى از كميسيون 

امنيت ملى حضور داشتند.
وى ادامه داد: در مجموع تركيب كميته به گونه اى 
بود كه آقاى كدخدايى و آقاى آقامحمدى مانند 
ما نمايندگان آزادانه نمى توانســتند اظهار نظر 

كننــد و تنها مبين ايرادات شــوراى نگهبان و 
مجمع تشخيص مصلحت نظام بودند، اما بقيه 
از يك طرف موافقين بودند و تنها بنده به عنوان 
مخالف حضور داشتم و تركيب انتخابى تركيبى 
خاص بود. ذوالنورى خاطرنشان كرد: نكته ديگر 
در جلســه اين بود كه براى مواردى رأى گيرى 
انجام شد كه ما ايرادات شوراى نگهبان را برطرف 

كنيم و يا مجلس بر نظر خود پافشارى كند.
وى افــزود: اگر مجلس بخواهــد بر نظر خود 
پافشــارى كند ايرادات شــوراى نگهبان رفع 
نخواهد شد، اما اگر ايرادات شوراى نگهبان در 
بسيارى از موارد رفع شود اصل CFT بايد رد 
شود چون ما نمى توانيم متن را تغيير دهيم، لذا 

رأى گيرى در اين رابطه انجام شد.

تسنيم: تكليف پيروز حناچى گزينه انتخابى 
شوراى شهر به عنوان شهردار تهران براى ورود 
به بهشت! كه قرار بود تا روز دوشنبه هفته جارى 
مشخص شود، هنوز در هاله اى از ابهام قرار دارد. 
سخنگوى شــوراى شهر تهران در پايان جلسه 
هم انديشى اين نهاد در رابطه با حواشى ايجاد 
شــده پيرامون موضوع تأييد حكم حناچى از 
سوى وزارت كشــور، اظهارداشت: روز دوشنبه 
آخرين روز براى معرفى شهردار منتخب شورا 
به وزارت كشــور بــود و در اين خصوص وزير 
كشور نامه اى به شورا ارسال كرد كه البته اين 
نامه محرمانه است، اما مى توان گفت كه حكم 
شــهردار هنوز ابلاغ نشده اســت و هنوز واجد 

شرايط تعيين  شده، نيست.
علــى اعطا ادامه داد: در تبصره 3 بند يك ماده 
80 قانون شوراها پس از معرفى شورا دو حالت 
پيش بينى شده اســت كه وزير كشور حكم را 
در مــدت 10 روز صادر كند و يا اگر شــهردار 
معرفى شــده را واجد شرايط تعيين شده نداند، 
مراتب را با ذكر دليل و مســتندات به شوراى 

شهر منعكس كند.
وى افزود: آنچه در نامه وزير كشــور خطاب به 
رئيس شــورا آمده، بيانگر آن است كه اين نهاد 
نياز به پاسخ صريح، رد يا تأييد از وزارت اطلاعات 
دارد تا بتواند بر مبناى موازين قانونى عمل كند. 
اعطا گفت: تا زمانى كه اين وضعيت روشن شود، 
سرپرست به قوت كار خود را ادامه خواهد داد و 

شورا نيز نظارت هاى بيشترى را انجام مى دهد.
وى افزود: بعد از 10 روز اگر حكم شهردار امضا 
نشود و شورا پافشارى كند و دوباره حكم امضا 

نشد، مسير ديگرى را پيش بينى خواهيم كرد.
اعطا بيان داشــت: اگر شورا همچنان پافشارى 
داشــت و باز حكم صادر نشــد، در هيئت حل 

اختلاف اين موضوع بررسى مى شود.

سناتور ارشد  دموكرات آمريكا:
بايد به حمايت مان

 از كشتار در يمن پايان دهيم
مهر: ســناتور ارشد حزب دموكرات آمريكا 
اعلام كرد: بايد به حمايت مان از قتل  عام در 

يمن پايان دهيم.
«برنى سندرز» سناتور ارشد حزب دموكرات 
آمريكا در پيامى توئيتــرى اعلام كرد: اين 
هفتــه دوباره فرصتى را به مجلس ســناى 
آمريكا خواهم داد تا به حمايت واشــنگتن 
از جنگ در يمن به رهبرى عربستان پايان 

دهد.
سناتور ارشد حزب دموكرات آمريكا در ادامه 
نوشــت: اين جنگ به فاجعه انسانى مبدل 
شده است. ما بايد به حمايت خود از كشتار 

در يمن پايان دهيم.
اين در حالى  اســت كه با توجه به ادامه 
حملات ددمنشانه سعودى ها به كشور 
يمن و تــداوم محاصره ظالمانه، ميليون 
ها نفر از مردم اين كشور آواره شده اند و 
به دليل عدم دسترسى به آب آشاميدنى 
و عدم جمع آورى زبالــه ها، مردم اين 
كشــور هر روز در معرض خطر ابتلا به 
بيمارى هاى مهلــك گوناگونى نيز قرار 

دارند.

ايرنا: وزيــر خارجه كشــورمان در ديدار 
رئيس اجرايى دولت ملى افغانســتان كه در 
ژنو صورت گرفت، تأكيد كرد كه جمهورى 
اسلامى ايران در كنار دولت و ملت افغانستان 

بوده و خواهد بود.
در ايــن ديدار كه در محــل اقامت عبداالله 
عبداالله در شــهر ژنو انجام شــد، دو طرف 
درباره كنفرانس ژنو، روابط دوجانبه، تحولات 
سياسى و امنيتى در منطقه و همكارى هاى 

مشترك دو كشور به رايزنى پرداختند.
محمد جواد ظريف در اين ديدار بر همراهى 
ايران در كنار دولت و ملت افغانستان تأكيد 
كرد و حضــورش در كنفرانس بين المللى 
افغانستان را نشانه اى از دوستى مشترك بين 

دو كشور خواند.
عبداالله عبــداالله نيز در اين ديدار از حمايت 
و پشــتيبانى جمهورى اســلامى ايران از 
افغانســتان قدردانــى و بر تــدوام روابط و 
همكارى هاى نزديك دو كشــور در راستاى 
غلبــه بر مشــكلات منطقه و اســتفاده از 
ظرفيت هاى موجود در راســتاى گسترش 

مناسبات تأكيد كرد. 

ايســنا: فرمانده نيروى هوافضاى ســپاه 
پاســداران انقــلاب اســلامى گفــت: در 
رأس قــرارگاه جنگ رســانه اى عليه ايران، 
خزانه دارى آمريكاست كه به اين تشكيلات 
با حمايت ســرويس هاى اطلاعاتى خارجى 

كمك مى كند.
سردار اميرعلى حاجى زاده در مراسم يادواره 
شهداى شهر ابريشــم از سلسله برنامه هاى 
كنگره ملــى ســرداران و 1400 شــهيد 
خط شــكن فلاورجان با بيــان اينكه امروز 
دشمن نمى تواند به فكر تهاجم نظامى باشد، 
تصريح كرد: بنابراين دشمن تمام تجهيزات و 
امكانات خود را در بعد جنگ نرم رســانه اى 
عليه ملت ايران فعال كرده اند كه البته در اين 
زمينه هم نتوانستند موفق ظاهر شوند، اما 
نبايد نسبت به اين موضوع غافل بود و نياز به 

هوشيارى كامل وجود دارد.
ســردار حاجــى زاده يادآور شــد: در رأس 
اين قــرارگاه جنگى رســانه اى، خزانه دارى 
آمريكاســت و اگر اتفاقات چند ماه گذشته 
را مرور كنيم، مشــاهده مى شود كه خروج 

از برجام با چه تبليغات رسانه اى مواجه شد.

تسنيم: رئيس ســازمان انرژى اتمى ايران 
با انتقاد از كشــورهاى اتحاديه اروپا به دليل 
تعلل در بهره مند سازى ايران از منافع برجام 
و مقابله عملى با تحريم هاى آمريكا عليه ايران، 
هشدار داد كه صبر ايران در حال تمام شدن 
است.على اكبر صالحى ديروز در مصاحبه با 
رويترز اعلام كرد در صورتى كه ايران از منافع 
اقتصادى حاصل از برجام بهره مند نشــود، 
ممكن است غنى سازى 20 درصدى اورانيوم 

را از سر بگيرد.
وى كــه پيش از ديدار بــا فدريكا موگرينى 
مسئول سياســت خارجى اتحاديه اروپا در 
بروكسل ســخن مى گفت، اعلام كرد: «در 
صورتى كه نتوانيم نفت مان را بفروشيم و از 
مبادلات مالى بهره مند شويم، در آن صورت 
گمان نمى كنم كه پايبندى به توافق(برجام) 
ديگر براى ما سودمند باشد.» صالحى افزود: 
«قطعاً يك پيام هشدار را به ايشان (موگرينى) 
منتقل خواهــم كرد: فكر مــى كنم زمان 
صبورى براى مردم ما در حال محدودتر شدن 
است... زمان بندى مورد نظر (توسط اروپا) كه 

در حد چند ماه بود، رو به اتمام است.»

ظريف: هشدار صالحى به اروپاسردار حاجى زاده:
خزانه دارى آمريكا در خدمت 

جنگ رسانه اى عليه ايران است
كاسه صبر ايران

 در حال لبريز شدن است
در كنار دولت و ملت 

افغانستان بوده و هستيم

دوباره براى 
افزايش امضاها و 
رساندن شكايت به 
حدنصاب قانونى 
مذاكره و تلاش 
خواهيم كرد و 
اجازه نمى دهيم 
مانع مطالبه قانونى 
ما بشوند

بــــــــرش

annota�on@qudsonline.ir

مشت بر سندان

محمدحسين جعفريان
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روزنامـه صبـح ايـرانآستان

طراحى دستگاه هوشمند حفظ قرآن ويژه نابينايان براى اولين بار در جهان اسلام   آستان نيوز: دستگاه هوشمند حفظ قرآن ويژه نابينايان براى اولين بار توسط اداره علوم قرآنى آستان قدس رضوى 
طراحى و توليد شد. اين دستگاه به نابينايان امكان مى دهد تا بتوانند با لمس كردن اشياى مكعبى شكل مختلف در مدت زمان 45 دقيقه يك سوره از قرآن كريم را حفظ كنند، به شكلى كه پس از حفظ كردن آيات و سوره ها 

ديگر نيازى به تثبيت آن نيست. در اين روش نابينايان بدون استفاده از خط بريل يا ساير روش هاى سخت و زمان بر مى توانند قرآن را حفظ كنند.

a s t a n @ q u d s o n l i n e . i r

از  پيش  اگرچه   قدس/محمدحسين مروج   
اين هم در زمان توليت فقيد آستان قدس رضوى 
حريم  توسعه  و  عمران  سازمان  در  بسيج  پايگاه 
حرم مطهر حضرت رضا (ع) وجود داشته است، 
اما در دوره توليت جديد اين پايگاه ابتدا به پايگاه 
اداره مركزى تبديل شد و سپس در دهه  بسيج 
ارتقا  كرامت سال جارى به حوزه مقاومت بسيج 
يافت. به مناسبت هفته بسيج، بعد از چندين روز 
پيگيرى گفت وگويى داشته ايم با سرهنگ پاسدار 

حميدغلامى، فرمانده اين حوزه.
 

 چه شد كه آستان قدس به سمت تشكيل 
حوزه مقاومت بسيج حركت كرد؟ 

بســيج يك تفكر است و نياز به گسترش اين تفكر 
حتى در دستگاه معنوى و مذهبى مثل آستان قدس 
هميشه احســاس مى شده است؛ بنابراين با همين 
نگاه به منظور گسترش روحيه بسيجى تصميم بر 

عمومى شدن بسيج در آستان گرفته شد.
يكى از اهداف مهم، ترويج تفكر بسيجى و بالاتر از 
آن تأسى به سنت و سيره رضوى در بين كاركنان 
و خانواده بزرگ آســتان قدس اســت. به اين معنا 
كه گســترش تفكــر ايثارگرى، «مــا مى توانيم» و 
تسليم نشدن در مقابل دشــمن را مد نظر داريم. 
حوزه مقاومت بسيج آستان قدس هنوز در ابتداى 

راه اســت. در اين مرحله هم تلاش ما بر اين است 
كه در خصوص جذب افراد، ســازماندهى، آموزش 
و به كارگيــرى نيروهــا در مأموريت هاى محوله 
موفق باشــيم. به همين منظور در حال تشــكيل 
پايگاه مقاومت در تمامى ســازمان ها، مؤسسات و 

شركت هاى وابسته به آستان قدس رضوى هستيم.

 براى رسيدن به اهداف خود چه كارهايى 
كرده ايد؟

با توجه به اينكه اين حوزه در مجموعه آســتان 

قدس رضوى و منتســب به بارگاه مطهر رضوى 
اســت، وظايف ما دو چندان مى شود تا در حوزه 
خدمت به محرومان و مستضعفان نسبت به ساير 
اقشــار اهتمام ويژه ترى داشته باشيم. به همين 
منظــور با تشــكيل «ميز خدمــت» در بعضى از 

اداره ها و مؤسسات آستان قدس، اعزام گروه هاى 
ســلامت به نقاط محروم از طريق بنياد سلامت 
رضــوى، انجام اردوهاى جهــادى از طريق اعزام 
بسيجيان آستان قدس با هماهنگى معاونت امداد 
مستضعفان به نقاط محروم و حاشيه نشين، اعزام 
گروه هاى ورزشــى به مناطق محروم و حاشــيه 
شهرمشهد، برگزارى مسابقات ورزشى محلات و 
تقديم جوايز به نفرات برتر و... ســعى كرده ايم در 
طول ســال به دفعات مكرر در مناطق محروم و 
درجهت كمك به اقشار آسيب پذير و مستضعف، 

خدمت نماييم.

 در حوزه اشتغال زايى براى اقشارمختلف در 
مناطق محروم هم فعاليتى داشته ايد؟

يكى از سياست هاى پيش بينى شده در اين زمينه 
كمك به اشتغال اقشار مختلف در مناطق محروم 
است. به اين معنى كه با هماهنگى معاونت امداد 
مستضعفين آســتان قدس رضوى در خصوص به 
كارگيرى بعضى از افراد از طريق اشــتغال زايى در 
درون منــازل و خريد تضمينــى توليدات آن ها، 

اقداماتى صورت داده ايم.
اين امر در حال حاضر سبب رونق گرفتن زندگى 
اين افراد بوده و اميدواريم بتوانيم روند گسترش اين 

فعاليت را سريع تر كنيم.

فرمانده حوزه مقاومت بسيج آستان قدس رضوى در گفت وگو با قدس از اهداف اين مجموعه گفت

بسيج، بازوى جهادى خدمت مضاعف به مستضعفان

مدير حقوقى آستان قدس رضوى:
در دوره توليت جديد 50 درصد

 مطالبات موقوفات وصول شده است
آستان/ حسين كاشانى: مدير حقوقى آستان 
قدس رضوى در زمينه رسيدگى به اسناد نكولى 
(برگشت خورده) بدهكاران آستان قدس رضوى 
اظهار داشت: از ابتداى سال 96 تا پايان شهريور 
97 حدود 443 فقره اسناد نكولى (چك، سفته، 
قبض اقساطى) جمعاً به مبلغ 40 ميليارد تومان 
به اين اداره ارجاع شــده كه از اين مبلغ حدود 
15 ميليارد تومان وصول و مابقى نيز در جريان 

مراحل ادارى و رسيدگى براى وصول مى باشد.
ابراهيم روحانى درمورد تصرفات انجام شده در اراضى آستان قدس رضوى گفت: يكى 
از مشكلات موجود بر سر راه اجراى احكام صادره به منظور كاهش آمار پرونده هاى 
موجود، اين اســت كه حدود 70 درصد از تصرفات حاشــيه شهر مشهد مربوط به 
قطعات با مســاحت زير 100 مترمربع بوده كه از نظر ضوابط شهرى امكان انعقاد 

قرارداد و صدور سند اجاره وجود ندارد.
روحانى اظهارداشــت: مطابق ضوابط شهردارى و شهرسازى به املاكى كه مساحت 
آن ها زير100 مترمربع است، سند داده نمى شود و در نتيجه اين گونه پرونده ها در 
ســاليان گذشته منتج به نتيجه مطلوب نشده و در صورت رفع موانع قانونى امكان 

انعقاد قرارداد اجاره و دريافت حقوق موقوفات نيز امكان پذير خواهد بود.
مديرحقوقى آستان قدس رضوى افزود: در راستاى ايفاى حقوق موقوفات در سال هاى 
اخير از سال 1390 تاكنون، با اولويت بندى پرونده هاى اجرايى و تفكيك موارد حائز 
اهميت نسبت به اجراى قاطعانه اين احكام مهم اقدام گرديده كه عوايد مزبور وصول 
و به آستان قدس رضوى بازگشته است. وى ادامه داد: در اين زمينه حدود 800 فقره 
پرونده به مساحت تقريبى بيش از90 هزار هكتار در تمامى موقوفات متعلق به آستان 

قدس رضوى به نتيجه رسيده است. 
روحانى در ادامه شــرح تلاش ها براى كاهش پرونده هاى حقوقى گفت: در دو يا سه 
ســال اخير با اقدامات پيشگيرانه از سوى مراجع مربوط از ميزان ورودى دعاوى به 
مديريت حقوقى كاســته شده و تقريباً در ميزان ورودى و خروجى پرونده ها تعادل 
نسبى برقرار شده است، يعنى در روند رسيدگى به پرونده ها تسريع و در جهت كاهش 

ورودى و افزايش پرونده هاى خروجى و به نتيجه رسيدن آن ها تلاش شده است.
وى دراين مورد يادآورشــد: از ســال 1394 تا پايان شهريور سال جارى، حدود50 
درصد از مطالبات موقوفات آستان قدس رضوى وصول و بيش از70 درصد ازمطالبات 
نيزبه موجب حكم قطعى دادگاه، تثبيت گرديده و در جريان وصول قرار گرفته است.
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«باغ اردوگاه خاتون» ابتكارى در خدمت به مردم استاز سياست اصولى آستان قدس در بازگشايى باغات خوشحاليم
آستان: عضو شوراى اسلامى شهر مشهد گفت: 
بازگشــايى باغ اردوگاه خاتون جــزو برنامه هاى 
درخشانى است كه تمامى مردم مشهد و همه ما 
در مديريت شــهرى از آن خوشحال هستيم و از 
اين سياست اصولى آستان قدس رضوى استقبال 

مى كنيم.
رمضانعلى فيضى ادامه داد: گشــودن باغ اردوگاه خاتون به 
روى مردم ضمن حراست و صيانت از موقوفات آستان قدس 
رضوى، يك كار زيبا و بى بديل است كه فرصت استفاده عموم 

مردم و توسعه فضاى سبز را فراهم آورده است.
وى اين اقدام آســتان قدس رضوى را بهترين فرصت براى 
حراست و نگهدارى موقوفات آستان قدس رضوى و رعايت 

ماهيت وقف عنوان كرد و افزود: آستان قدس رضوى 
اين ظرفيت و توانمندى را دارد كه برنامه فرهنگى 
خــاص خودش را اجرا كنــد، در صورتى كه نياز به 
مشــاركت ســاير بخش ها مانند مديريت شهرى و 
بخش هاى دولتى هم باشــد، همه پاى كار هستند 
و اســتقبال مى كنند تا هر چه بيشــتر خدمات مؤثرتر و با 
كيفيت ترى در اختيار همشهريان بويژه زائران امام رضا (ع) 

ارائه شود.
فيضى بيان كرد: بازگشايى باغ اردوگاه خاتون جزو برنامه هاى 
درخشانى است كه تمامى مردم شهر مشهد و مديريت شهرى 
از آن خوشحال هستند و از اين سياست اصولى آستان قدس 

رضوى استقبال مى كنند.

آستان نيوز: عضو هيئت رئيسه شوراى اسلامى 
شهر مشهد گفت: آستان قدس رضوى با ساختن 
«باغ اردوگاه خاتون» اقدامى اساسى و مبتكرانه براى 

خدمت به مردم انجام داده است.
عليرضا شهريارى اظهار كرد: توليت آستان قدس 

رضوى از گشــايش در هاى باغات آســتان قدس رضوى به 
روى مردم خبر داده بود و خوشبختانه شاهد بوديم اين اقدام 

مبارك با تدبير ايشان صورت پذيرفت.
وى افزود: آستان قدس رضوى با ساختن «باغ اردوگاه خاتون» 
اقدامى اساســى و مبتكرانه براى خدمت به مردم انجام داده 

است.
شــهريارى عنوان كرد: طبق اهداف فرهنگى عنوان شده در 

ســاخت اين باغ اردوگاه، راه اندازى فضايى در يك 
مكان مفرح براى تقويت فرهنگ و معرفت افزايى 

بانوان و خانواده بسيار مؤثر خواهد بود.
وى تصريح كرد: به عنوان نماينده مردم مشــهد و 
نايب رئيس كميسيون خدمات شهرى، بهداشت، 
ســلامت و محيط زيست شوراى اســلامى شهر مشهد از 
خدمات ارزنده آستان قدس رضوى كه تفرجگاهى را با هدف 
فرهنگى و بدون قطع حتى يك درخت راه اندازى كرده است، 

تشكر مى كنم.
شهريارى گفت: اميدوارم با توسعه فضاى فرهنگى ايجاد شده 
در باغ اردوگاه خاتون برنامه هاى مفرح و سازنده اى براى تعالى 

فرهنگ خانواده برنامه ريزى شود.

قاب رضوى
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همه 35 هزار زائر پاكســتانى كه براى زيارت اربعين و زيارت امام 
رضا(ع) در دهه آخر ســفر وارد كشورشده بودند به سلامت از مرز 
ميرجاوه به كشورشان بازگشتند. تصوير فوق از موكب آستان قدس 

در مرز ميرجاوه است.

عضو هيئت رئيسه شوراى اسلامى شهر مشهد:نايب رئيس كميسيون فرهنگى شوراى شهر مشهد:

مدير حقوقى آستان 
قدس رضوى در زمينه رسيدگى به اسناد نكولى 
(برگشت خورده) بدهكاران آستان قدس رضوى 
 تا پايان شهريور 
 فقره اسناد نكولى (چك، سفته، 
 ميليارد تومان 
به اين اداره ارجاع شــده كه از اين مبلغ حدود 
 ميليارد تومان وصول و مابقى نيز در جريان 
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اقتصاد روزنامـه صبـح ايـران

افشاى گران فروشى دولتى لوازم خانگى  
تسنيم: محمد طحانپور رئيس اتحاديه فروشندگان لوزام خانگى گفت: از ابتداى ارديبهشت تاكنون كالاهاى خارجى 150 درصد و كالاهاى داخلى بين 80 تا 120 درصد افزايش قيمت داشته است. وى افزود: كالايى 

مانند آبگرمكن ديوارى كه مصرف ارز ندارد صد درصد گران شده و اين گران فروشى دولتى است.

e g h t e s a d @ q u d s o n l i n e . i r پيگيرى قدس از نمايندگان
براى بررسى نرخ خريد تضمينى گندم ادامه دارد

پژمانفر: از اختيارات نظارتى مجلس استفاده مى كنيم
طوســى: اعلام نرخ خريــد تضمينى 
گندم از ســوى دولت بــه مبلغ 1470 
تومــان براى هــر كيلو، كشــاورزان را 
به اعتراض واداشــت. كارشناســان هم 
معتقدند كه نرخ خريد بايد متناسب با 
نرخ تورم باشد. علاوه بر اين منتقدان اين 
قيمت گــذارى را خلاف قانون مى دانند. 
قدس در گزارش خود مورخ ششــم آذر 
ماه، نمايندگان را به احقاق حق كشــاورزان فراخوانده اســت. در همين زمينه 
حجت الاسلام نصراالله پژمانفر عضو كميسيون فرهنگى مجلس شوراى اسلامى 
گفت: در تمام دنيا محصولات اســتراتژيكى در حوزه مواد غذايى وجود دارد كه 
همواره براى توليد و نگهدارى و عرضه آن برنامه مشخصى از سوى دولت ها در نظر 
گرفته مى شود. با توجه به اينكه نان مهم ترين ماده غذايى در كشور ما محسوب 
مى شــود، براى تأمين آن به عنوان يك كالاى اساسى در سفره مردم، در طول 

ساليان از سوى قانون گذار و دولت برنامه هايى وجود داشته است. 
وى در گفت و گو با خبرنگار ما افزود: با توجه به ظرفيتى كه ما در كشورمان براى 
توليد گندم داريم، مى توانيم گندم خوب و مرغوبى را براى پخت نان ســالم در 
جامعه تدارك ببينيم، اما اكنــون اين فرايند طبيعى با بى تدبيرى دولت دچار 

بى نظمى شده و كشاورزان را با چالش هايى روبه رو كرده است.
وى با اشــاره به اينكه در قوانين ما به خاطر اهميت گندم، تأكيد شــده اســت 
كه همواره كشــت اين غله به عنوان يكى از محصولات استراتژيك به اندازه نياز 
كشور در دستور كار قرار بگيرد و در همين راستا بحث خودكفايى گندم نيز جزو 
افتخارات ما محسوب مى شــود، تأكيد كرد: در قانون تدابيرى براى اين مسئله 
وجود دارد از جمله اينكه دولت بايد قبل از شروع سال زراعى در انتهاى شهريور 
و اول مهــر، قيمت خريد تضمينى گنــدم را اعلام كند تا هم براى توليدكننده 
انگيزه اى براى كشــت گندم ايجاد شــود و هم اين امكان وجود داشته باشد كه 

نسبت به ذخيره سازى اين محصول اقدامات لازم انجام شود.
وى با اشاره به اينكه قيمت ها بايد به گونه اى باشد كه كشاورز ترغيب شود اين 
محصول را براى كشت انتخاب كند، افزود: متأسفانه در سال گذشته چند اتفاق 
ناگوار افتاد، اول اينكه بعد از گذشت چندين ماه از شروع سال زراعى، دولت قيمت 
خريد تضمينى را اعلام نمى كرد و سبب شد يك نگرانى شديدى در گندم كاران 
ايجاد شــود، سپس در پرداخت مطالبات گندم كاران تعلل هايى كرد كه موجب 
شد انگيزه كاشت گندم كاهش پيدا كند و آن ها سراغ كشت هاى جايگزين بروند.
وى تصريح كرد: در ســال گذشته نامه اى را تهيه كرده و به رئيس جمهور بابت 
آن تذكر داديم، با توجه به اينكه بايد به اين موضوع در شوراى اقتصاد پرداخته 
مى شد، اين پرسش مطرح شــد كه چرا با گذشت چندين ماه بر خلاف قانون، 
دولت از خريد تضمينى گندم سر باز مى زند، چرا كه با اين كار موجب نگرانى در 

عرصه توليد اين محصول و به تبع آن تأمين نان مردم خواهد شد.
وى با اشاره به نوسانات قيمت ارز و افزايش نهاده هاى توليد در كشور تأكيد كرد: 
انتظار داشتيم دولت قيمت مناسبى را براى خريد تضمينى گندم اعلام كند تا 
دو موضوع مديريت شــود، يكى اينكه نان را با اطمينان پاى سفره مردم بياوريم 
و ديگرى اينكه با توجه به نوســانات ارزى و به صرفه بودن قاچاق گندم، از اين 

مسئله پيشگيرى شود.
وى افزود: وقتى قيمت خريد تضمينى كاهش پيدا كند گندم نيز مانند بنزين، 
قاچاق و در آن سوى مرزها با قيمت بالاتر به فروش مى رسد، تبعات خروج اين 
محصول ضمن اينكه ذخيره گندم كشور را تحت تأثير قرار خواهد داد، دولت را 
مجبور مى كند تا براى تأمين بخشى از نياز داخل و مصارف روزانه مردم يك ورود 

شتاب زده براى واردات گندم با كيفيت پايين و قيمت بالا داشته باشد.
وى افزود: متأسفانه با اينكه تصور مى شد مسئولان ذى ربط از تجربه غلط سال 
گذشــته درس گرفته باشند و اين اتفاق دوباره رخ ندهد، شاهد بوديم امسال باز 
هم دو اشتباه بزرگ از سوى دولت تكرار شد، يكى اينكه قيمت خريد تضمينى 
را بسيار با تأخير اعلام كرد و دوم قيمت نامناسبى را براى اين محصول پيشنهاد 
داد و اين ســبب شد مجلس بشدت نگران ذخيره سازى گندم در كشور باشد، 
چون قطعاً با توجه به قيمت پيشنهادى و بدعهدى كه دولت در پرداخت طلب 
گندم كاران داشت و همچنين مشكلات ديگرى كه در اين عرصه وجود داشت از 
جمله اينكه سال قبل در مواردى دولت حتى حاضر نبود به جاى پرداخت پول 
نقد، كود شيميايى به كشاورزان بدهد تا بخشى از ديون آن ها به اين شكل تسويه 
شود، همه اين ها اين نگرانى را در نمايندگان مردم ايجاد كرده است كه سال آتى 
ممكن اســت با يك بحران جدى در اين مورد روبه رو شويم. سفره مردم شوخى 
نيست و اين بى تدبيرى كه دولت در عرصه هاى مختلف انجام مى دهد قابل دفاع 
نيست، مجلس حتماً نسبت به اين موضوع تذكرات لازم را داده است و اگر اصلاح 
رفتار روى ندهد حتماً در قالب اختيارات نظارتى نمايندگان مجلس اين مسئله را 

حتى اگر به استيضاح نيز ختم شود، پيگيرى خواهد كرد. 

سقوط قيمت نفت ادامه دار شد
مهر: احتياط تاجران قبل از اجلاس اين هفته جى20، كه از جمعه در آرژانتين 
آغاز مى شود و اجلاس هفته آينده اوپك و ركورد زدن توليد نفت سعودى موجب 

شد، قيمت هاى جهانى نفت كاهش يابد.

مجوزى براى خريد وفروش آنلاين طلا وجود ندارد
خبرآنلاين: رئيس كميسيون تخصصى طلا و جواهر ايران درباره خريد و فروش 
آنلايــن طلا و جواهر گفت: در فضاى مجازى هنوز هيچ مجوزى از هيچ ارگانى 
براى داد و ستد طلا و جواهر و سكه داده نشده است و مردم از خريد مجازى طلا 

و سكه خوددارى كنند. 

صادرات رب گوجه فرنگى آزاد شد
شــاتا: رضا رحمانى وزير صنعت طــى نامه اى به رئيس كل گمــرك، صادرات 
رب گوجــه فرنگــى را از تاريخ 30 آبان ماه جارى بلامانــع اعلام كرد. با توجه به 
ظرفيت هاى توليدى و امكان تأمين مصارف داخلى صادرات اين محصول حداكثر تا 
سقف ميانگين عملكرد وزنى صادرات سه سال گذشته تا اطلاع ثانوى بلامانع است.

ممنوعيت واگذارى كارت بازرگانى در دفاتر اسناد رسمى 
فارس: رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك كشور با صدور بخشنامه اى نقل و انتقال 
كارت بازرگانى در دفاتر اســناد رسمى را ممنوع اعلام كرده است و انتظار مى رود 

شاهد كاهش فرار مالياتى با استفاده از كارت هاى بازرگانى يك بار مصرف باشيم.

مى توانيم جايگزين سوئيفت را راه اندازى كنيم
مهر: محمود بهمنى عضو كميسيون اقتصادى مجلس با انتقاد از طولانى شدن 
اجــراى مكانيزم مالى اروپا، گفت: به جاى تكيه بر اروپا، اين امكان هســت كه 

خودمان جايگزين سوئيفت را راه اندازى كنيم.

مقاومت بانك ها براى اجراى سقف تراكنش هاى كارتى
فــارس: بانك مركزى در تكميل سياســت كنترل قاچاق ارز بــه دنبال اعمال 
محدوديت تراكنش هاى كارتى تا سقف 50 ميليون تومان براى هر فرد در شبانه روز 

است، اما برخى بانك هاى خصوصى در برابر اين سياست مقاومت مى كنند.

ژاپن از آوريل 2019 از ايران نفت نمى خرد
فارس: اتحاديه مواد نفتى ژاپن اعلام كرد اگر معافيت خريداران ژاپنى نفت ايران 
تمديد نشــود، به علت دشــوارى پرداخت ها، بعيد است اين شركت ها از ابتداى 

آوريل 2019 از تهران نفت بخرند.

كاهش قيمت ارز در بازار 
تسنيم: در روز سه شنبه دلار صرافى دولتى 50 تومان پايين تر از ديروز و با نرخ 
12100 باز شد.صرافى ملى قيمت خريد يورو را 13 هزار و 650 تومان و قيمت 
فروش يورو را 13 هزار و 730 تومان اعلام كرده است؛ قيمت خريد و فروش يورو 

نسبت به روز قبل در صرافى ملى كاهش داشته است.

پيگيرى

خبر

در  ايران  گمرك  طوسى   زهرا  اقتصاد/   
توسعه گمرك  با  است  توانسته  اخير  سال هاى 
الكترونيك، ايجاد پنجره واحدتجارت فرامرزى و 
تجهيزات ايكس رى با كاهش زمان فرايندهاى 
گمركى به رتبه 121 جهان ارتقا يابد اما همچنان 

فاصله بسيارى با چشم اندازهاى جهان دارد.
در گمــرك ايران ســالانه 100 ميليــارد دلار 
كالا وارد و يا صادر مى شــود كه براى تســريع 
در تحقــق آن بايد بيــش از 170 ميليون نوبت 
تشــريفات ادارى انجام  شود. هر چند رتبه ايران 
در زيرشاخص هاى عملكرد لجستيكى، ارتقاى 32 
پله اى در بين 160 كشور جهان داشته است، با 
اين حال تشريفات گمركى همچنان باعث تأخير 
در رســيدن مواد اوليه و قطعات براى واحدهاى 
صنعتى و كارخانجات است و در ماه هاى اخير اين 
روال شرايط سخت ترى را نيز ترسيم كرده است.  
مجموعه تجارت كشور بايد عمليات تسهيلى را 

برنامه ريزى كنند. 
آنــوش رحام، تحليلگر ارشــد 
بــا  گفت و گــو  در  گمــرك 
درباره مشــكلات  ما  خبرنگار 
محــورى كه گمــرك با آن ها 
درگير اســت، گفت: بخشى از 

مشــكلات گمرك متأثر از شرايط خاص كشور 
اســت، به دليل تحريم ها گمركات تحت فشــار 
هستند، و در شرايط فعلى عملاً نه گمرك بلكه 
مجموعه تجارت كشور بايد عمليات تسهيلى را 
برنامه ريزى كنند براى عبور آسان مواداوليه مورد 
نياز واحدهاى توليدى و كالاهاى ترانزيتى تا هم 
كشور درآمدهاى ارزى از محل ترانزيت را حفظ 
كند و هم بتواند كالاهايى كه براى واردات و توليد 
وارد كشور مى شود با كمترين هزينه و مدت زمان 

در گمركات ترخيص كند.
وى افزود:خيلى مهم است كه بانك مركزى بتواند 
تعهدات و تعيين تكليف ثبت سفارش هاى مربوط 
را زودتــر انجام بدهد، و روش تأمين ارز كالاهاى 
مورد نياز واحدهاى توليدى و برگشت ارز حاصل 
از صادرات تسريع بشود و براى عبور از اين مرحله 
نيازمند به يك اجماع هســتيم، نياز هســت در 
بخش تأمين و اورهال تجهيزات بندر دولت كمك 
ويژه بكند تا بنادر كشور خدماتشان را به صورت 
روزمره ارائه كنند و با مشــكل تأمين قطعات و 

پشتيبانى روبه رو نباشند.

 دو روى سكه در گمرك
ســيده فاطمــه مقيمى عضو 
هيئت نمايندگان اتاق بازرگانى 
ايران نيز در گفت و گو با خبرنگار 
ما مشكلات گمرك را به مثابه 
يك ســكه مى داند كه دو رو 

دارد، به عقيده وى يك ســر مشكلات مربوط به 
گمرك است و بخش ديگر به سازمان هاى مرتبط 

به آن مربوط مى شود.
وى با اشــاره به اينكه فعــالان اقتصادى همواره 
از گمــرك به خاطر رونمايى از بخشــنامه هاى 
خلق الســاعه گلايه دارند، گفت: علاوه بر اينكه 
ما نمى دانيم روز بعد ممكن اســت چه تغيير و 
تحولى در فرايند تجارت ما پيش بيايد، بسيارى از 
تأخيرها به خاطر مجوزهاى مربوط به استاندارد، 
آزمايشگاه و قرنطينه كه پاسخگويى گمرك را به 
صاحبان كالا كند و نفسگير كرده است هم مزيد 

بر علت شده است. 
وى معتقد اســت بــا وجود اينكه بســيارى از 
گمــركات از نظر ايكس رى و تجهيزات نظارتى 
به درجه قابل قبولى رسيده اند، اما بازهم تأخير در 
انجام فرايندها گريبان كالاها را مى گيرد و حتى 

با وجود اينكــه قوانين ترانزيت 
با قوانين گمرك متفاوت است 
كالاهاى ترانزيــت نيز كماكان 
براى عبــور دچار مضيقه زمانى 

مى شوند.

 اينترنت قطعى دارد!
وى با اشاره به قطعى گاه به گاه و 
مشكلات اينترنتى سيستم براى 
گرفتن كد و عمليات مربوط به 
خود اظهارى كه سرعت عمل را 
فعال اقتصادى مى گيرد با تأكيد 
بر لزوم مكانيزه شدن گمركات 

افزود: گمرك بايد واردات كالا، شناسايى تعرفه، 
ارزش گذارى و آزمايش ها را به سرعت انجام دهد 
در حالى كه اين امور همواره با تاخير روبه رو است، 
در مقطعى هم در چند ماهه گذشته تغييرات نرخ 
ارز را داشــتيم كه مزيد بر علت بود و باعث دپو 

شدن كالاها در گمرك شد.

 تعدد قوانين دست ما را بسته است
سعيد احمدخانى، سخنگوى گمرك ايران نيز در 

گفت و گو با خبرنگار ما با اشاره به 
دو موفقيت بحث گمرك ايران 
در شاخص لجستيكى و شاخص 
سهولت تجارت فرامرزى گفت: 
در سهولت تجارت فرامرزى 45 
رتبه و در بحث لجســتيكى هم 
32 پله در سال ارتقا پيدا كرديم، 
ولى هنوز انتظارات فعالان بخش 

خصوصى برآورده نشده است.
وى افــزود: مهم ترين چيزى كه 
بخش خصوصى به آن ايراد دارد، 
اين است كه گمرك با 45 قانون 
ســر و كار دارد كه بايد آن ها را 
اعمال كند، فكر كنم از اين نظر هيچ جاى دنيا به 
اين شكل تعدد قوانين و مقررات و معافيت ها را 
ندارد، ما هفته اى سه تا چهار بخشنامه داريم كه 
به نوعى تجارت خارجى را پيچيده مى كند و در 

برابر آن مانع ايجاد مى كند.
احمدخانــى افــزود: راه اندازى پنجــره واحد و 
صدور مجوز 27 ســازمان از اين پنجره براى رفع 
همين مشكلات بود، ولى با اين حال ما همچنان 
شاهد صدور بخشنامه هاى متعدد هستيم و اصلاً 

مشــكل اصلى كه جلــوى ارتقاى مــا را از رتبه 
121 به رتبه هاى بهتر گرفته است، همين تعدد 
بخشنامه هاست كه اگر نباشد ترانزيت و تجارت 
خارجى ما مى تواند رتبه هاى بالاترى را كسب كند.

 تكميل شدن ارتباط سامانه جامع گمركى 
با وزارت صنعت در اولويت قرار گيرد

وى در پاسخ به اينكه چند درصد مبادى ورودى 
ما مجهز به ايكس رى هستند، افزود: در گمرك 
شاخصى تحت عنوان مديريت ريسك براى كنترل 
كالا داريــم، در حال حاضر ما 50 درصد از كالاها 
را به صــورت كامل كنترل مى كنيم كه اين رقم 
در كشــورهاى ديگر زير 10 درصد است، اعمال 
مديريت ريسك در كشور ما چالش هايى دارد و آن 
اين است كه شناسايى فعالان اقتصادى خوشنام 
در كشــور ما سخت اســت، با اين وجود گمرك 
براى واحدهاى توليــدى و واردكننده مواد اوليه 
اين كنترل ها را به صورت حداقلى انجام مى دهد. 
هم اكنون 70 درصد واردات كشور براى واحدهاى 
توليدى است، ما به اين بخش اعتماد داريم ولى به 
لحاظ ظرفيت اين پتانسيل را داريم تا 95 درصد 

كالاها را از طريق مختلف بازرسى كنيم.
مجتبى مرادى، كارشــناس اقتصــادى نيزحل 
مشكلات گمرك را منوط به بهبود سامانه جامع 
گمركى مى داند و ادامه مى دهد: ســامانه جامع 
گمركى يك سامانه رو به رشد است كه به مرور 
در حين كار تكميل شده است و هنوز يك سرى 
ايرادات دارد؛ از جمله اينكه يك سرى فرايندهاى 
گمركى هنوز به اين ســامانه متصل نشده است. 
وى افزود: بحث مديريت ريسك هوشمندى كه 
در اين ســامانه قرارگرفته هنوز به صورت كامل 

اجرايى نشده است. 
تصور اينكه بارهايى كه وارد گمرك مى شوند به 
صورت كاملاً الكترونيكى بازرسى مى شوند يك 
تصور ناقص اســت. وى با اشاره به لزوم آموزش 
كارمندان و كاميونداران، عدم توسعه زيرساخت ها 
متناســب با نياز سامانه را موجب بروز قطعى در 
اين سيستم دانســت و افزود: مباحث مربوط به 
تعرفه گذارى و مربوط بــه فرايندهاى گمركى 
هم بايد در اين ســامانه اصلاح شــود و از همه 
مهم تر تكميل شدن ارتباط اين سامانه با سامانه 
تجارت وزارت صنعت اســت كه بايد زودتر انجام 

شود.

 گمرك به رتبه 121 جهان ارتقا پيدا كرده است، اما چرا هنوز انتظارات بخش خصوصى برآورده نشده است؟

گمرك: هر هفته چهار بخشنامه جديد داريم! 

 طلب بانك مركزى با ساز وكار تسويه زنجيره اى بدهى ها قابل حل است؛ اما

بانكدارى پرريسك ايران، تيغ جراحى مى خواهد

گزارش

 اقتصاد/فاطمه معتمدى  به تازگى خزانه دارى كل كشور اسامى بانك هاى داراى 
بدهى و فاقد بدهى به بانك مركزى درخصوص افزايش ســقف مجاز تسويه بدهى 
بانك ها و مؤسسه هاى اعتبارى غيربانكى به بانك مركزى تا پايان سال 1395 را از 
طريق صدور اوراق تســويه خزانه نوع دوم اعلام كرد. براين اساس بانك هاى ملى 
ايران، سپه، كشاورزى، مســكن، صنعت و معدن، توسعه تعاون، توسعه صادرات، 
تجارت، رفاه كارگــران، صادرات ايران، ملت، قوامين، انصار، آينده، گردشــگرى، 
پارســيان، سرمايه، پاسارگاد و مؤسسه اعتبارى ملل مشمول قانون بودجه امسال 

هستند. 
همچنين بانك هاى اقتصاد نوين، ســامان و كارآفرين فاقد بدهى به بانك مركزى 
جمهورى اسلامى ايران بوده و مستثنى از تسويه بدهى از طريق صدور اوراق تسويه 
خزانه نوع دوم  شده اند.  نكته قابل توجه اين است كه بدهى دولت به بانك مركزى 
طى 5 ســال منتهى به مرداد ماه امسال با 180 درصد رشد به 290 هزار ميليارد 
تومان رسيده است كه از سوى ديگر بانك هاى خصوصى نيز بدهى سنگينى به اين 
بانك دارند به طورى كه طى بازه زمانى ياد شده بدهى اين بانك ها به بانك مركزى 

با 3000 درصد رشد به 100 هزارميليارد تومان رسيده است.
ايــن بدهى قابل توجه دولت و نظام بانكى به بانك مركــزى در حالى وجود دارد 
و رشد فزاينده اى داشــته كه به اعتقاد بسيارى از كارشناسان در بروز اين مسئله 

سياست هاى اتخاذ شده بانك مركزى عامل و مؤثر بوده است. 
با اين حال اگر چه بدهى بانك ها به بانك مركزى مســئله حسابرسى است اما به 

همين بهانه مى توان عملكرد بانك ها را مورد واكاوى قرار داد.

 برهم خوردن تعادل پولى
يك اقتصاد دان ريشه اصلى همه مشكلات اقتصادى كشور را رشد نقدينگى بدون 
تناسب با توليد ناخالص ملى دانســت و اظهار داشت: وقتى به عنوان مثال، رشد 
اقتصادى 5 درصد است حداكثر نقدينگى منتشر شده نيز بايد معادل همين درصد 

باشد و اگر روزى نرخ رشد اقتصادى منفى شد بايد به همان ميزان 
نقدينگى يا پول در گردش خارج شود.

عبدالحسين ساســان در گفت و گو با خبرنگار ما درباره راهكار 
جلوگيرى از افزايش بدهــى بانك ها به بانك مركزى گفت: اول 
اينكه قبل از هر چيز بايد بنگاه دارى بانك ها محدود شود در حالى 

كه بانك ها بخشى از پس انداز و سرمايه در گردش را در كار خريد وارد كردند كه 
خطاى عمده و بزرگى است.

 بنگاه دارى بيش از سرمايه بانك هاى خصوصى
وى گفت: نبايد تحت هيچ شــرايطى، هيچ بانكى در كار بنگاه دارى وارد شــود از 
سوى ديگر بايد تمام ضوابط بين المللى كه بانك هاى خارجى آن را به تجربه به دست 
آورده اند و اكنون به دســتورعمل تبديل شده است مبناى كار قرار گيرد. به عنوان 
مثال نسبت كفايت سرمايه در بازل يك حدود 7 درصد در بازل دو به 8 و در بازل 
سه به 10 درصد رسيد، رعايت شود. لازم به ذكر است؛ بازل كميسيونى بين المللى 
است كه دستورعمل و اســتانداردهاى بانكى را تدوين مى كند. وى اضافه كرد:در 
حالى كفايت ســرمايه طبق بازل سه 10 درصد اســت كه كفايت سرمايه برخى 

بانك هــاى خصوصى با تفاوت فاحش منفى و كمتر از صفر اســت و بيش از كل 
سرمايه بنگاه دارى كردند و يا وام و تسهيلات پرداخت كردند لذا عملاً اين بانك ها 

ورشكسته هستند.

 مين هايى به اسم بانك هاى ورشكسته 
ساسان يادآورشد: راه ديگر اين است كه دولت بايد تمام بانك هايى كه ورشكسته 

هستند را تعطيل كند.
وى ادامه داد:دولت بايد مبنى بر اينكه مى خواهد بانك هايى كه واقعاً ورشكســته 
هستند را جمع كند، در قالب همه پرسى اين رضايت را از مردم كسب كند. واقعيت 
اين اســت كه هر چه اين بانك ها بيشتر كار كنند به همان ميزان هم براى كشور 
مسئله ساز خواهند بود و اگردولت آن ها را به بانك هاى ديگر واگذار و در واقع ادغام 
كند تعهدات اين بانك هاى ورشكسته، بانك هاى ديگر را نيز با مشكل مواجه مى كند؛ 
لذا بايد جراحى سخت تعطيل شدن بانك هاى ورشكسته انجام شود. اين بانك ها 
بدهى زيادى دارند و از آن جايى كه توان پرداخت ندارند مجدد به قضيه استمهال 
يا قرض از بانك مركزى متوســل مى شوند كه خروجى آن افزايش دامنه بدهى ها 
به بانك مركزى است. وى افزود: اين كار به تنهايى از عهده دولت خارج است. بايد 

كل حاكميت پاى كار باشد تا كار بزرگ بستن بانك هاى ورشكسته، انجام شود.
ساســان گفت: دولت حسابرســى بانك ها را جدى بگيرد چــرا كه برخى بانك ها 
حساب سازى مى كنند تا ورشكسته شدن خود را پنهان كنند. بايد قانونى تصويب 
شود و در قالب آن براى تعداد شعبات و يا ايجاد بانك شرايط بسيار سنگينى تعيين 
شود و ديگر اينكه اگر زمانى فرد يا افرادى مى توانستند با چند ميليارد مؤسسه مالى 
و اعتبارى تأسيس و بعد با تجميع تبديل به بانك شود،بايد سرمايه اوليه بشدت بالا 

تعيين شود تا هر فردى نتواند بانك ايجاد كند.
اين اقتصاددان ادامه داد:معتقدم بانك هاى ورشكسته به مثابه ميدان مين كنار جاده 
هستند كه در دوره اى كاشته شده اند و اكنون بايد پاك سازى شوند.نمى شود اين 

ميدان مين پا برجا باشد و مردم رفت و آمد كنند.
استاد دانشگاه شــريف نيز اظهار داشت:برداشت كلى از بدهى 
بانك هاى خصوصى و همچنين سيستم دولتى به بانك مركزى 
اين است كه اين موضوع ناشى از سياست هاى اشتباه خود بانك 
مركزى اســت. ميثم رادپور درباره راهكار جلوگيرى از افزايش 
بدهى به بانك مركزى خاطر نشان كرد: واقعيت اين است كه با 

سياست هاى پولى ديگر نمى شود مسئله را جبران كرد براى كاهش و كنترل آن بايد 
درآمدها زياد شود و اين تنها از طريق رونق اقتصادى محقق مى شود. وى تصريح 
كرد:در شرايط و دوره اى هستيم كه از طريق سياست هاى پولى نمى توان اقتصاد را 
كنترل كرد. تصور اينكه سياست هاى پولى معجزه مى كند اشتباه است حل و فصل 
نظام بانكى نيازمند جراحى است. اگر چه در اين ميان برخى كارشناسان از انتشار 
اوراق مشــاركت براى جمع آورى نقدينگى دســت مردم استقبال مى كنند، اما از 
طرفى اين راه حل را مُسكن كوتاه مدت مى دانند چرا كه پس از سررسيد زمان اوراق 
دولت موظف به پرداخت سود به مشتريان است. با اين حال اين شرايط، حركت با 
شتاب بيشتر به سوى بانكدارى قرض الحسنه و اسلامى را براى ما ضرورى مى كند.

سال گذشته با پيشنهاد مركز پژوهش هاى مجلس، سازوكارى براى تسويه زنجيره اى 

بدهى هاى دولت، بخش غيردولتى، بانك ها و بانك مركزى به يكديگر در جزء (1) 
بند (و) تبصره (5) قانون بودجه تعبيه شد. در اين تبصره با توجه به بدهى 110 هزار 
ميليارد تومانى بانك ها به بانك مركزى، به دولت اجازه داده شده است كه 100 هزار 
ميليــارد تومان از بدهى خود به بخش خصوصى و تعاونى را با بدهى اين بخش به 
بانك ها از طريق تسويه بدهى بانك ها به بانك مركزى تسويه كند. تسويه گسترده 
بدهى دولتى از طريق سازوكار درنظرگرفته شده براى تسويه زنجيره اى بدهى ها 
آثار مثبت فراوانى خواهد داشت كه مهمترين آن ها عبارتند از: بهبود وضعيت بنگاه ها 
به واسطه امكان اخذ تسهيلات جديد از بانك ها، توسعه سرمايه گذارى و اشتغال، 
بهبود وضعيت برخى بانك ها، كاهش چشمگير بدهى دولت و هزينه هاى مالى دولت، 

تعيين تكليف حجم بدهى هاى دولت و تقويت و استحكام بانك مركزى.

تعرفه گذارى هم 
بايد در سامانه 
جامع گمركى 
اصلاح شود و از 
همه مهم تر تكميل 
شدن ارتباط اين 
سامانه با سامانه 
تجارت وزارت 
صنعت است

بــــــــرش

        كارمندان امسال منتظر افزايش حقوق نباشند 
فارس: با وجود اظهارات رئيس ســازمان ادارى و استخدامى كشــور مبنى بر موافقت رئيس جمهور با پيشنهاد افزايش حقوق 
كارمندان براى سال جارى، نوبخت در روزهاى اخير خيال همه را راحت كرد و صراحتاً گفت:  امسال هيچ افزايش حقوقى نخواهيم

داشت. 

        افزايش 91 درصدى متوسط قيمت مسكن در تهران 
به گزارش روابط عمومى بانك مركزى، در آبان ماه سال 1397 متوسط قيمت خريد و فروش يك متر مربع واحد مسكونى در شهر 
تهران به 91/8 ميليون ريال رسيد كه نسبت به ماه مشابه سال قبل 91/5 درصد افزايش نشان مى دهد. همچنين تعداد معاملات 

انجام شده طى اين ماه 6/9 هزار فقره بود كه نسبت به آبان ماه سال 1396 معادل 53/6 درصد كاهش دارد.



خبر تحلیل کارشناسان از فراز و نشیب های کاهش آلودگی هوا

استانداردسازی سوخت در غبار تصمیمات عجولانه 

w w w . q u d s o n l i n e . i r
چهارشنبه 7 آذر 1397  20 ربیع الاول 1440  28 نوامبر 2018  سال سی و یکم  شماره 8839    

روزنامـه صبـح ایـرانجامعه

400 هزار تبعه خارجی بی ســواد در ایران زندگی می کنند ایرنا: رئیس ســازمان نهضت سوادآموزی گفت: بر اساس آخرین آمارها 400 هزار تبعه خارجی بی سواد در گروه سنی 10 تا 
49 سال در ایران سکونت دارند که باید برای آموزش آن ها اقدام کرد.علی باقرزاده همچنین در ادامه خاطرنشان کرد: این رقم معادل 40 درصد کل اتباع شناسایی شده است و پیش بینی می شود 

شمار بی سوادان اتباع بویژه افغانستانی ها بسیار بیش از آمارهای سرشماری شده باشد. 

J a m e e @ q u d s o n l i n e . i r

 ؟؟؟؟؟؟؟؟  

خبر

با اینکه میانگین 
ذرات معلق 

در کشور روند 
کاهشی دارد 

اما همچنان با 
میانگین سازمان 
بهداشت جهانی 
که 10 میکروگرم 

است فاصله بسیار 
زیادی داریم

بــــــــرش

آلودگی  مصــد      ق   محمود        جامعه/   
هوا، یکی از مهمتریــن چالش های حال 
حاضر کشــور است. بر اســاس مطالعات 
انجام شده از سوی شرکت کنترل کیفیت 
هوای شهرداری تهران 80 درصد آلودگی 
هوای پایتخت ناشی از تردد خودروهاست. 
موضوعــی کــه می تــوان آنرا بــه دیگر 

کلانشهرهای کشور هم تعمیم داد. 
بنابر این شاید به دلیل اهمیت مهار ذرات 
ریزمعلــق و کاهش مرگ و میر ناشــی از 
آن ها در کشــور باشد که مفادی از لایحه 
مهم »هوای پاک« به این موضوع اختصاص 

یافته است. 
در این لایحه که مشتمل بر 34 ماده و 39 
تبصره است و در نخستین جلسه مجلس 
شورای اسلامی در سال گذشته به تصویب 
رســیده، وزارت نفت مکلف شــده است 
حداکثر تا سه سال پس از لازم الاجرا شدن 
این قانون، سوخت تولیدی کشور از جمله 
بنزین، نفت گاز، نفت کوره و نفت ســفید را 
مطابق با استاندارد ملی مصوب عرضه کند. 
در همین راســتا سازمان حفاظت محیط 
زیست و سازمان استاندارد کشور استاندارد 
ملی 4904 را که مطابق با استاندارد یورو 
4 است برای بنزین و استاندارد یورو پنج را 
برای تولید گازوئیل و همچنین برای تولید 
و واردات وســایل نقلیه استاندارد یورو 4 و 

یورو5 را تصویب و ابلاغ کرده اند.
با این وجود پرسش اینست آیا همانگونه که 
قانون پیش بینی کرده است تا سال دیگر 
تمام بنزین و گازوئیل مصرفی وسایل نقلیه 
دارای استانداردهای مورد نظر خواهند بود؟ 

سوخت  اســتاندارد،  خودروی   
استاندارد هم می خواهد

احمــد نعمــت بخش؛رئیــس انجمــن 
خودروســازان در پاسخ به قدس می گوید: 
هر چند از دو سال قبل همه خودروهایی 
که در داخل کشور تولید و عرضه می شوند 
استاندارد یورو 4 را دارند - چون در غیر این 
صورت شماره گذاری نمی شوند- اما هنوز 
تمام سوخت مصرفی خودروها استاندارد 

یورو 4 نیست.

وی می گویــد: قبــل از ارتقــای کیفیت 
افزایش کیفیت  خودروهــا می بایســتی 
ســوخت مصرفی انجام می شد، نه این که 
گفته شود فعلاً توزیع سوخت با استاندارد 
یورو4 فقط در کلانشهرها انجام می گیرد.

در این صورت هزینــه ای که برای ارتقای 
کیفیت خودروها با نصب فیلتر و کاتالیست 
می شــود فقط هدر دادن ســرمایه است 
و فایده ای نــدارد. چــون خودروهایی با 
اســتاندارد یورو 4 و 5 نیاز به ســوخت با 
همین اســتانداردها را دارند و اگر اینگونه 
نباشــد فیلتر دی پی اف مورد استفاده در 
آن ها که بســیار هم گران هستند آسیب 

می بینند.

 خودروهای داخل استـــاندارد 
یورو 4 و 5 دارند

مسعود زندي، سرپرســت دفتر ملي هوا 
و تغییــر اقلیم ســازمان حفاظت محیط 
زیســت هم معتقد اســت در حال حاضر 
همــه خودروهایــی که در کشــور تولید 
می شــوند اســتاندارد یورو 4 و 5 را دارند 
وی می گوید: از ســال گذشته و با توزیع 
نفت گاز با استاندارد یورو 4 در کلانشهرهای 
کشورشــاخص ppm گوگرد از 7500 به 
50 رســیده و در مجموع شاهد بهبود در 
شــاخص های آلاینده های هوا هستیم به 
گونه ای که میانگین غلظت ذرات زیر 2/5 
میکرون در کشور از 39 میکروگرم بر متر 

مکعب در ســال 94 به 31/7 میکروگرم 
رسیده اســت. البته در این زمینه نیاز به 
تلاش بیشــتر داریم چــون برغم این که 
میانگین ذرات معلق درکشور روند کاهشی 
دارد اما همچنــان با میانگین ســازمان 
بهداشــت جهانی که 10 میکروگرم است 

فاصله بسیار زیادی داریم. 
اسدالله قره خانی؛ســخنگوی کمیسیون 
انرژی مجلس شورای اسلامی هم می گوید: 
سیاست افزایش تولید سوخت با کیفیت 
بالاتر طی ســال های اخیر از سوی وزارت 
نفت دنبال می شــود و بر همین اساس تا 
پایان اجرای فاز یک ســتاره خلیج فارس 
22 میلیــون لیتر بنزین یــورو 4 تحویل 
جایگاه های ســوخت کلانشهرهای کشور 
می شــد که با بهره بــرداری از فاز 2 این 
پالایشگاه 12 میلیون لیتر به رقم یاد شده 
افزوده شــد و ان شاءالله با بهره برداری فاز 
3 این پالایشگاه شاهد افزایش 12 میلیون 

لیتر دیگر خواهیم بود. 
وی با اشاره به این که نیاز کشور به بنزین 
یــورو 4 و 5 بین 90 تا 100 میلیون لیتر 
در روز اســت، تصریح می کند: بنابر این تا 

رسیدن به این رقم فاصله زیادی داریم.
وی از تولیــد 8 میلیون لیتــر نفت گاز با 
استاندار یورو4 توســط پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس خبر می دهد و می گوید: برخی 
از پالایشگاه های دیگر هم چنین وضعیتی 
دارند امــا در بخش گازوئیل فاصله مان با 

نیازهای کشــور خیلی بیشتر از سوخت 
بنزین اســت یعنی برخلاف بنزین که با 
بهره برداری از فاز ســه ستاره خلیج فارس 
میزان عرضه بنزین یورو4 پاسخگوی 50 
درصد نیاز کشــورخواهد بــود اما عرضه 
نفت گاز شاید بتواند پاسخگوی یک چهارم 

نیازها باشد.
وی می گویــد: مســائلی وجــود دارد که 
دســتگاه ها می توانند در اجرای مصوبات 

مجلس شانه خالی کنند.
مثلاً در زمینه تجهیز پالایشــگاه ها برای 
افزایش تولید ســوخت بــا کیفیت بالاتر 
وزارت نفــت طبق اصل 44 بســیاری از 
پالایشگاه ها واگذار شــده است. البته این 
واگذاری بیشــتر به بخش خصولتی بوده 

تا بخش خصوصی بنابراین 
با طرح این گونه مسائل و 
قانون به طور درست اجرا 
نمی شود. لذا با این وضعیت 
عرضه سوخت با استاندارد 
یورو 4 و 5 نیــاز به زمان 

زیادی دارد.

 هنوز به استــاندارد 
موردنظر نرسیده ایم

به گفته سرپرســت گروه 
»ســلامت هوا« در مرکز 
سلامت محیط و کار وزارت 
بهداشــت طبــق گزارش 

سازمان بهداشت جهانی مرگ و میر ناشی 
از آلودگی هوا در ایران سالانه 26 هزار نفر 

است.
عباس شاهســونی با اشــاره بــه این که 
آمار مــرگ و میر افراد ناشــی از آلودگی 
هوا در ســال 96 دو تا سه هفته دیگر به 
صورت رسمی از ســوی وزارت بهداشت 
ابلاغ می شــود از کاهــش غلظت آلاینده 
دی اکســید گوگرد پس از توزیع سوخت 
با استانداردهای یاد شده در کلانشهرهای 
کشور خبر می دهد و می گوید: البته هنوز 
به استاندارد مورد نظر نرسیده ایم اما کاهش 
در این شــاخص از ســال 92 به بعدقابل 

ملاحظه بوده است.

خط قرمز

 افراد مسلح در اقدامی کینه جویانه چند خودرو را در حوالی مشهد به گلوله بستند

درگیری مسلحانه پس از مجلس عروسی

      خــط قرمز/ عقیل رحمانی  چند نفر از اهالی روســتای 
گوارشکی که از قبل با افرادی اختلاف داشتند، پس از پایان یک 
مجلس عروسی با کلاش و وینچستر به سوی چندین خودروی 
سواری شلیک کرده و با ایجاد رعب و وحشت در منطقه، متواری 
شدند. سوم آذرماه گذشــته یک مجلس عروسی در روستای 
گوارشــکی )در حوالی شهر مشــهد( برپا شد. طبق رسم هم 
میهمان های دعوت شده کم کم خودشان را به مجلس رساندند 
تا شبی شاد را به خاطر بسپارند. اما ناگهان با حضور چند نفر از 
آشنایان در مجلس عروسی شادی مراسم به تلخی تبدیل شد و 
عده ای که با افراد تازه وارد مشکل داشتند و مدعی بودند آن ها 

بدون دعوت پا به عروسی گذاشته اند، درگیر می شوند.
مراسم تمام می شــود و همه محل را ترک می کنند. بنابر این 
گزارش، اواخر همان شــب یکی از اهالی روستا با 110 تماس 
گرفت و خبر داد که تعدادی از اهالی روستا درحالی که سلاح 
کلاش و وینچستر با خود همراه داشتند، به سوی خانه یکی از 
روستاییان آتش گشودند و پس از این اقدام مسلحانه، به سرعت 

از محل متواری شدند.

به محــض دریافت گزارش درگیری مســلحانه در روســتای 
گوارشــکی، مرکز فرماندهی از مأموران کلانتــری خلق آباد 
می خواهد تا هرچه سریعتر صحت و سقم ماجرا را بررسی کنند.

بر همین اساس مأموران کلانتری خلق آباد نیمه های شب در 
روستای مذکور حاضر و تحقیقات میدانی خود را در این زمینه 
آغاز کردند. به محض توقف خودروی پلیس در محل فردی که 
هراســان و نگران به نظر می رسید به ماموران مراجعه و مدعی 
شــد که لحظاتی پیش دو خودروی پژوپارس و پرایدی که هر 
دو ســفید رنگ بودند در مقابل خانه من توقف کرده و شروع 
به تیراندازی به ســمت اتاق خواب و شیشه های منزلم کردند. 
از پنجره بیــرون را که نگاه کردم، آن ها را شــناختم. عاملان 
تیراندازی پنج نفر بودند که با سلاح کلاش و وینچستر به سمت 
 خانه شــلیک می کردند. آن ها به خودروی من و یک دستگاه 

 ام وی  ام نیز شلیک کردند.
وی ادامــه داد: آن ها از قبل با عموی من اختلافاتی دارند و در 
همین رابطه هم پرونده آن ها در دادگاه در جریان است. عاملان 

تیراندازی بارها من را تهدید کرده اند.
در حالی که آثار شــلیک گلوله های روی دیوار منزل مسکونی 
مشهود بود، مستندسازی اولیه پلیس در محل به پایان رسید و 
ماموران کلانتری خلق آباد محل را ترک کردند تا دیگر عاملان 
این اقدام را که پس از شــلیک های وحشــت آفرین از روستا 

متواری شده بودند شناسایی کنند.
این گزارش حاکی است، شلیک های افراد مسلح در روستا پایان 
کار نبود و ساعت 2 بامداد دوباره افراد مسلح به محل بازگشتند 
و برای بار دوم به ســوی خانه شــاکی و خودروی پژو 405 که 
در محل پارک شــده بود آتش گشودند. ماجرا باز هم به پلیس 
اطلاع داده شد و ماموران کلانتری خلق آباد بسرعت خودشان 

را به محل رســاندند. درمحل تعداد 7 پوکه فشنگ متعلق به 
سلاح کلاش و دو پوکه مربوط به سلاح ساچمه زنی کشف شد. 
همچنیــن تعدادی از گلوله ها به کاپــوت جلوی خودروی پژو 

اصابت کرده بود.
همزمان با کسب دستور قضایی، مأموران کلانتری محل حضور 
تعدادی از عوامل شــرکت در این اقدام مسلحانه را شناسایی 
کرده اما وقتی مأموران وارد محل شدند، اثری از متهمان نبود. 
هنگامی که پلیس از محل خارج شــد به خودرویی که کمی 
دورتر و در تاریکی محــض متوقف بود ظن بردند، وقتی برای 
بررسی به خودرو نزدیک شدند معلوم شد که دو نفر از عاملان 
نــزاع در خودرو مخفی و منتظر بودند تا مأموران محل را ترک 
کنند. آن ها طی یک عملیات پلیسی دستگیر و خودروی آن ها 
بازرسی شد که در نتیجه یک عدد تبر،سه چماق و یک چاقوی 

شبیه به سرنیزه از داخل خودروی متهمان کشف و ضبط شد.
یکی از افراد بازداشت شده پس از انتقال به مقر پلیس گفت: آن 
شب من برای شرکت در مجلس عروسی به آنجا رفتم که چند 
نفر به سمت من حمله کردند و با پنجه بوکس ضربه ای محکم 

به سرم زدند که بخاطر آن ابروی من پاره شد.
دیگر فرد متهم به شرکت در اقدام مسلحانه هم مدعی شد: آن 
شــب من داخل مغازه ام بودم که حدود 20 نفر به سمت من 

حمله کردند و من فقط از محل فرار کردم!
پس از انجام مراحل انتظامی، متهمان به شعبه 201 دادسرای 
مشهد منتقل و بازپرس ســالم اندای به ماموران دستور داد تا 
دیگر عاملان درگیری مســلحانه نیز هرچه سریعتر شناسایی 
و دستگیر شــوند. همچنین تحقیقات از متهمان برای کشف 
سلاح های مورد استفاده در این اقدام مسلحانه همچنان ادامه 

دارد.

کشف نفوذ شبکه ای در پوشش کار علمی برای کنترل جمعیت
اولین جاسوس  جمعیتی بازداشت شد

فارس: شنیده شــده یکی از نهادهای 
امنیتی کشور با همکاری دستگاه قضایی 
شماری از عناصر نفوذی در حوزه کنترل 
جمعیت را بازداشت و احضار کرده است.
این افراد با اقدامات شــبکه ای خود، در 
پوشش فعالیت های علمی اقدام به نفوذ 
در دســتگاه های مختلف حاکمیتی و 

مانع آفرینی در برابر اجرای صحیح سیاســت های کلی نظام در زمینه جمعیت 
کرده اند. بر اساس این خبر»م.ب« که مدت ها با عنوان پژوهشگر فعالیت می کرده 
و دوتابعیتی نیز هست، بازداشت شــده و برخی افراد نیز چندین مرتبه احضار 
شــده اند. این افراد با نفوذ در برخی نهادها مانند وزارت علوم، وزارت بهداشــت، 
مرکز پژوهش های مجلس، سازمان برنامه و بودجه، مرکز آمار، مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری و... اقدام به ممانعت از تحقق صحیح سیاست های 

کلی نظام می کردند.

رئیس سازمان مدیریت بحران
دعا کنیم تهران زلزله نیاید

ایسنا: اســماعیل نجار؛ رئیس سازمان 
مدیریت بحران کشور با بیان اینکه دعا 
کنیــم تا در تهران زلزلــه نیاید، گفت: 
امکان ایجاد خطوط ارتباط زمینی برای 
امدادرسانی در زمان حادثه تهران وجود 
ندارد و خطوط امدادرسانی هوایی در این 
شهر تقویت شده است. اسماعیل نجار 

تأکید کرد: امکانات وجود ندارد که راه های ورود و خروج زمینی تازه ای برای شهر 
تهران احداث شــود و باید طبق برنامه ریزی مناسب از داشته های فعلی استفاده 
کرد که این پاشــنه آشیل امدادرسانی در تهران است و در زمان رخداد زلزله در 

تهران رفت وآمد تیم های امدادی با مشکل بسیار مواجه می شود.

یک مدیر وزارت رفاه خبر داد
پیامک به والدینی که فرزندانشان مدرسه نمی روند

ایسنا: مدیــرکل دفتر امور آسیب های 
اجتماعی وزارت رفاه اقدامات این وزارت 
را برای رفع بازماندگی از تحصیل تشریح 
کرد. احمدرضا پرنده گفت: با همکاری 
وزارت ارتباطات شماره تلفن سرپرست 
خانوار این کودکان را بدست آوردیم و از 
این طریق به تک تک خانواده ها پیامکی 

از طرف وزارت رفاه ارسال کرده و از خانواده ها خواستیم در این مرحله فقط دلیل 
نرفتن فرزند خود به مدرسه را از طریق پیامک به همان شماره که پیام دریافت 
کردند، ارســال کنند. پرنده افزود: شناسایی دلیل بازماندگی این 96 هزار نفر در 
دســت بررسی اســت و به زودی دلایل بازماندگی از تحصیل از طریق پیامک، 
تماس تلفنی و بازدید میدانی تهیه و برای بازگشت به تحصیل کودکان به مدرسه 

با استفاده از تمامی ظرفیت ها دنبال خواهد شد.

رئیس سازمان مدارس غیردولتی خبر داد
هوشمندسازی مدارس آموزش از راه دور طی ۴ سال

فارس:رئیس سازمان مدارس غیردولتی 
و مشارکت های مردمی با اشاره به طرح 
هوشمندســازی مدارس آموزش از راه 
دور، گفت: قرار است هر سال 25 درصد 
مدارس آموزش از راه دور به بســترهای 
لازم الکترونیکی مجهز شــوند و طی 4 
ســال همه تحت پوشــش قرار گیرند. 

مجتبی زینی وند ادامه داد: بیشــتر مؤسسان مدارس آموزش از راه دور، معلمان 
بازنشسته هستند که به عشق تعلیم و تربیت دانش  آموزان این مرز و بوم وارد این 
حوزه شدند. وی به راهبرد کیفیت بخشی به مدارس آموزش از راه دور اشاره کرد 
و افزود: برای استفاده از ظرفیت  آموزش از راه دور برای جذب بازمانده از تحصیل 

باید کارگروهی تشکیل شود.

سخنگوی سازمان غذا و دارو:
سهمیه بندی و جیره بندی دارو نداریم

ایســنا: دکتــر کیانــوش جهانپور؛ 
سخنگوی سازمان غذا و دارو درباره نحوه 
توزیع داروهای خاص به بیماران، گفت: 
در زمینه ارایه داروهای بیماران هموفیلی 
و تالاسمی مشکلی وجود ندارد؛ چراکه 
اطلاعات این بیماران از گذشــته ثبت 
شده و بر همان اســاس داروهایشان را 

دریافت می کننــد. وی افزود: داروهای بیماران پیوندی و دیالیزی نیز به صورت 
کنترل  شــده ارایه می شوند، اما در حال راه اندازی ســامانه ای برای ارایه منظم 
و کنترل  شــده این داروها هســتیم که پس از رفع اشکالات فنی اش، راه اندازی 
می شود و بیماران می توانند این داروها را در سراسر کشور بر اساس اطلاعات ثبت 
شده ای مانند کد ملی ، از داروخانه ها تهیه کنند. به این ترتیب کنترل بر داروهای 
بیماران خاص کامل می شود. وی گفت: ایجاد این سامانه ها به معنای سهمیه بندی 

و جیره بندی دارو و شیرخشک نیست.

معاون حقوقی سازمان نظام پرستاری:
پرستاران با ۲0 سال سابقه کار بازنشسته می شوند

مهر:معــاون حقوقــی ســازمان نظام 
پرستاری از بازنشســتگی پرستاران با 
20 ســال ســابقه کار خبر داد. وحید 
نصیری، با بیان اینکه به اســتناد جواب 
استعلام قوه قضاییه پرستاران در بخش 
دولتــی، خصوصی، نیروهای مســلح و 
تامین اجتماعی با 20 سال سابقه کار با 

مستند به قانون کار، قانون تامین اجتماعی و قانون ماده واحده جانبازان می توانند 
درخواست بازنشستگی دهند، گفت: دستگاه های اجرایی مکلف به اجرای قانون 
بازنشستگی با 20 سال سابقه کار برای پرستاران هستند. وی افزود: پرستاری جزو 
مشاغل سخت و زیان آور است و جای شک و شبهه قانونی ندارد اما میزان تمکین 
دستگاه های اجرایی و مراکز خصوصی، شبه دولتی و دولتی به این امر در حدی 
که قانونگذار از آن انتظار داشته نبوده و میزان مقید بودن دستگاه های اجرایی به 

این قانون در هر دوره متفاوت بوده است.

رئیس مرکز سنجش آموزش پزشکی خبر داد
تکمیل ظرفیت ارشد پزشکی ۹۷ لغو شد

آموزش  ســنجش  مرکز  رئیس  مهر: 
پزشــکی گفت: مرحله تکمیل ظرفیت 
برای آزمون کارشناسی ارشد گروه علوم 
پزشکی برگزار نمی شود. این مرحله تنها 
برای رشته های دکترای تخصصی انجام 
خواهد شد. دکتر آبتین حیدرزاده افزود: 
قرار بــود برای اجــرای مرحله تکمیل 

ظرفیت آزمون کارشناســی ارشد گروه علوم پزشکی ســال 97، دبیرخانه های 
تخصصی با توجه به رشــته های مورد نیاز برای تکمیل ظرفیت تصمیم خود را 
اعلام کنند که این دبیرخانه ها به مرکز سنجش آموزش پزشکی اعلام کردند که 
نیازی به مرحله تکمیل ظرفیت برای آزمون کارشناسی ارشد گروه علوم پزشکی 
نیست. وی افزود: شورای سنجش و پذیرش دانشجو پیش از این اعلام کرده بود 
مرحله تکمیل ظرفیت برای آزمون های سراسری برگزار نخواهد شد اما به صورت 
کاملاً محدود این اجازه را به وزارت بهداشت داده بود که در رشته های مورد نیاز 
مرحله تکمیل ظرفیت برای آزمون های کارشناسی ارشد و دکترای تخصصی گروه 

علوم پزشکی برگزار شود.

جانشین رئیس سازمان 
وظیفه عمومی خبر داد

معافیت نفرات برتر مسابقات 
جهانی و آسیایی از سربازی

میزان: جانشــین رئیس ســازمان وظیفه 
عمومی ناجا گفت: طبق ابلاغیه ستاد کل 
نیرو های مسلح، نفرات سوم مسابقات جهانی 
و نفرات دوم و ســوم مســابقات آسیایی از 
خدمت ســربازی معاف می شــوند. سردار 
ابراهیم کریمی بیان داشت: ورزشکارانی که 
در ســال های گذشته موفق به کسب رتبه 
در مســابقات جهانی و آسیایی شده اند نیز 
می توانند از تسهیلات فوق بهره مند شوند. 
وی افزود: این دســته از افراد با معرفی نامه 
وزارت ورزش و جوانان و موافقت ستاد کل 
نیرو های مســلح می توانند از طریق دفاتر 
خدمــات الکترونیک انتظامی )پلیس+10( 

برای معافیت از خدمت اقدام کنند.

معاون بهداشت وزارت بهداشت:
دیگر واکسن آنفلوآنزا نزنید

ایسنا: معــاون بهداشــت وزارت بهداشت با 
بیان اینکه زمان مناسب برای تزریق واکسن 
آنفلوآنزا پیش از شروع فصل پاییز است، گفت: 
این واکسن باید در اوایل شهریور تزریق شود تا 
بتواند تاثیر خود را برای فصل پاییز و زمستان 
داشته باشــد، لذا توصیه می شود در فصول 
پاییز و زمستان واکسن تزریق نشود؛ چراکه 
تأثیری در جلوگیری از ابتلا به آنفلوآنزا نخواهد 
داشت. دکتر علیرضا رئیسی اظهار داشت: افراد 
با بیماری های مزمن تنفسی، قلبی و عروقی، 
ســرطان ها و زنان باردار در دسته گروه های 
پرخطر هســتند که باید شــهریور هر سال 

واکسن آنفلوآنزا را تزریق کنند.

مدیرعامل سازمان انتقال خون 
ایران عنوان کرد

 HIV کاهش میزان شیوع
در بین خون های اهدایی

فارس: مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران 
شــیوع عفونت HIV در بیــن خون های 
اهدایی در ســال گذشته را حدود 2 در هر 
صد هزار اهدا اعلام کرد و گفت: این میزان 
شیوع بسیار پایین تر از شیوع این بیماری در 

جمعیت عمومی است.
علی اکبر پورفتح الله از کاهش چشــمگیر 
میزان شیوع اچ آی وی و دیگر بیماری های 
قابل انتقال از راه خــون در بین خون های 
اهدایی خبر داد و گفت : با تلاش کارشناسان 
و پرســنل خدوم و مدیران متعهد، در سال 
1396 در 16 اســتان کشور موارد گزارش 
آلودگی خون های اهدایی به عفونت اچ آی 

وی به صفر رسیده است.

در نامه هیئت وزیران تأکید شد
به جای »ویزیت« بگویید 

»ارزیابی و معاینه«

فارس: اســحاق جهانگیری؛ معــاون اول 
رئیس جمهور در نامه ای واژه های جایگزین 
برای برخی اصطلاحــات پرکاربرد در نظام 
سلامت را ابلاغ کرد. در این ابلاغیه عبارت 
»ارزیابــی و معاینه« به جــای »ویزیت«، 
»خودپرداخــت« به جــای »فرانشــیز«، و 
»بخش مراقبت های ویژه کودکان« به جای 

»NICU« اصلاح شده است. 

 دادستان انتظامی مالیاتی خبرداد

فارس: دادستان انتظامی مالیاتی سازمان امور مالیاتی گفت:  
بــه دلیل عدم ارایه اطلاعات مورد نظر طبق ماده 169 قانون 
مالیات های مستقیم توســط دو بانک، علیه آن ها به مرجع 
قضایی اعلام جرم کردیم. عباس بهزاد گفت: دو هفته پیش 
از دو بانک بــه مرجع قضایی به دلیل عــدم ارایه اطلاعات 
حســاب های بانکی اقامــه دعوا کردیــم و در این خصوص 
درخواست رسیدگی و اعلام جرم به قوه قضاییه ارسال شده و 

اقداماتی نیز در این زمینه صورت گرفته است. 
وی افزود: اطلاعات سایر بانک ها دریافت می شود و فقط این 
دو بانــک داده های مربوطه را ارایــه نکردند، در حال حاضر 
بانک ها با همکاری بانک مرکزی اطلاعات مورد نظر قانون را 
به سازمان مالیاتی ارسال می کنند. بهزاد گفت: تنها دادستان 
انتظامی مالیاتی نیست که می تواند در خصوص این مباحث 
اعلام جرم کند بلکه سایر نهادها اعم از بازرسی و دیگر مراجع 
نیز هستند. در مباحث مالیاتی سازمان بازرسی نیز همراهی 
دارد و اکنون بیشتر بانک ها در رابطه با ارایه اطلاعات همکاری 
می کنند. وی گفت: مواردی هست که خود دادستان انتظامی 

بــه آن ها ورود می کند و همچنین ســایر بخش ها و ادارات 
مالیاتی، ممیزان مالیاتی،بانک ها و مدیران مالی در رابطه با فرار 
مالیاتی طبق قانون وظیفه دارند چنانچه مواردی وجود داشته 
باشداعلام کنند، در غیر این صورت آن ها هم مباشر و معاون 

در جرم هستند. 
به گفته عباس بهزاد بیش از ده ها مورد فرار مالیاتی به مرجع 
قضایی ارایه شده است و رقم قابل توجهی در این زمینه نیز 

وجود دارد که اقامه دعوا شد.

اعلام جرم سازمان امور مالیاتی علیه دو بانک 
جام جم: ماموران گمرک 14 تبعــه خارجی را که در 
داخــل تانکر ســوخت گازوییل مخفی شــده بودند را 
دســتگیر کردند. ماموران گمرک ماهیرود با کمک تیم 
عملیات سمگا در بازرسی از تانکر سوخت گازوییل 14 
تبعه خارجی را که قصد ورود غیر قانونی به کشور داشتند 
را شناسایی کردند. این محموله وارداتی حامل گازوییل 
بود که این افراد در داخل تانکر سوخت به طور ماهرانه ای 
مخفی شده و قصد ورود غیر قانونی به کشور را داشتند. 
ماموران گمرک ماهیرود ابتدا با کنترل سیستمی اسناد و 
مدارک از طریق سامانه جامع امور گمرکی به این کامیون 
مشــکوک شده و  سپس با کمک تیم عملیات سمگا در 
بازرسی 14 نفر را که در میان آن ها زن و کودک هم دید 

می شود  شناسایی و دستگیر کردند. 
با کشف این محموله قاچاق انسان تعداد کشفیات گمرک 
از ابتدای سال به 247 مورد رسیده است.گمرک ماهیرود 

در نقطه صفر مرزی ایران و افغانستان واقع شده است.

کشف قاچاق انسان در تانکر سوخت!

3000737274
سامانه پیامکی

               صفحه جامعه                                   
انتقاد      ها، پیشنهاد      ها و اید      ه های خود       را 
از طریق این پیامک به گروه اجتماعی 

ارسال فرمائید      
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میهن روزنامـه صبـح ایـران

5 هزار و 588 نفر متأثر ســیل و آب گرفتگی امدادرســانی شدند تهران- ایرنا: رئیس ســازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر از امدادرسانی به پنج هزار و 588 نفر متأثر از سیل و 
آب گرفتگی در ١٧ اســتان کشــور خبر داد. مرتضی ســلیمی افزود: در این مدت عملیات امدادرسانی در ١٧ اســتان و ١50 شهر، روستا و مناطق عشایرنشین از سوی گروه های تخصصی امداد و نجات 

در سیلاب انجام  شده است. وی ادامه داد: سیل و آب گرفتگی سه نفر مفقودی در رودبار چیره »فومن« گیلان و یک نفر فوتی برجای گذاشت.

m i h a n @ q u d s o n l i n e . i r

خبر

گزارش خبری

 آستین همت سازمان های مردم نهاد برای توسعه روستاها

قرعه توسعه به نام روستای»قلعه محمدعلی خان« افتاد

تهران- قدس: روستای»قلعه محمدعلی خان« از توابع بخش 
حسن آباد فشافویه شهرستان ری ازجمله روستاهایی است که 
باوجود قدمت ۲۵۰ ســال اما به دلیل گم شــدن در زیر سایه 
پرهیاهوی پایتخت از ابتدایی ترین امکانات و زیرســاخت های 

زندگی محروم است. 
در این روســتا که در حال حاضر افزون بر ۲۲ خانوار ساکن و 
۵۰ خانوار نیمه ساکن سکونت دارند به دلیل مشکلات بسیاری 
ازجمله نبود آب شــرب و گاز طبیعی ســاکنانش رخت سفر 
بربســته و حاشیه نشینی در پایتخت را به زندگی در موطن آبا 

و اجدادی خود ترجیح دادند.
متأسفانه این روستا از زیرساخت های لازم ازجمله گاز شهری 
و حتی آب لوله کشــی محروم است و لذا همین عوامل موجب 
کوچ اجباری 8۰ درصد سکنه روستا به شهر تهران شده است.

باوجوداینکه شغل مردم این روستا کشاورزی و دامداری است 
و محصولاتی ازجمله زعفران، پسته و انار در سبد تولیداتشان 
خودنمایی می کند و دسترســی به جــاده قدیم تهران-قم نیز 
ظرفیت مهمی برای آن ها محسوب می شود اما گرد محرومیت 

هنوز از چهره این روستا رخت برنبسته است.
روستای محمدعلی خان دو قنات آب شیرین و شور به مساحت 
۶ کیلومتر دارد که مردم روســتا برای مصارف غیر آشامیدن از 

قنات آب شــور و برای آشــامیدن از قنات آب شیرین استفاده 
می کنند و حالا پس ازاین مدت غریبی قرعه افتتاحیه نخستین 
روستای هدف توسعه پایدار در کشور به نام ساکنان آن افتاده 

است و نوید توسعه و آبادانی را برایشان به ارمغان آورده است.

خبری خوش در راه است
در آخرین روزهای آبان ماه، روســتای قلعه محمدعلی خان که 
به واسطه تلاش ســازمان های مردم نهاد و همچنین پشتیبانی 
دولتمردان به عنوان نخســتین روستای هدف توسعه پایدار در 

نظر گرفته شده است حال و هوای دیگری پیداکرده است.
درحالی که بسیاری از مردم این روستا مهاجرت را پیشه کردند 
اما به دلیل برپایی مراســم افتتاحیه و بالا زدن آستین همت 

توسط خیران هیجان بسیاری در روستا موج می زند.
رئیس ســازمان مدیریت و برنامه ریزی اســتان تهران در این 
رابطه می گوید: جمعیت در اســتان تهران از ۳ میلیون نفر در 
ســال ۱۳۵۵ به ۱۴ میلیون نفر در ســال ۱۳۹۷ رسیده است 
و این موضوع نشــان می دهد که تمام روستاهایی که معیشت 

شهرنشینان را تأمین می کردند الآن مصرف کننده شده اند.
نعمت اله ترکی اظهار می کند: افزایش روند مهاجرت از روستا 
به شهر باعث شد تا روستاهای اطراف تهران مقصد کوچ نشینی 

مردم استان های دیگر کشور شود. 
 وی با اشــاره به قانون برنامه ششم توسعه گفت: در این برنامه 
۵ هزار روستا در کشور و ۳۳۰ روستا در استان تهران در اولویت 
توسعه و اشتغال هدف گذاری شده است. ترکی با اشاره به تلاش 
خیرین برای توسعه روستایی اظهار می کند: هدف اصلی فعال 
کردن حضور سازمان های مردم نهاد و کنش گرانی است که جدا 
از دولت برای توسعه و عمران تلاش می کنند و بدنه اصلی آن ها 

خود مردم هستند.
وی با بیــان اینکه یک میلیارد و ۵۰۰ میلیــون دلار از محل 
صندوق توسعه ملی برای توسعه پایدار روستاها اختصاص یافته 

است بیان می کند: دولت در قالب وام های بدون بهره تسهیلات 
قابل توجهی را در اختیار روستاییان قرار خواهد داد.

فعالیت 140 مؤسسه خیریه
سید اکبر کســایی زاده مدیرعامل مؤسسه خیریه امام علی)ع( 
شهرری و از خیران توســعه روستاهای محروم کشور با اشاره 
به هدف شــکل گیری گروه تخصصی توسعه روستایی از سوی 
نهادهای مردم نهاد و خیریه ها نیز گفت: تعداد۱۴۰ مؤسســه 
خیریه فعــال در زمینه هــای مختلف فقرزدایــی، فرهنگی، 
اجتماعی، اقتصادی در کشــور وجود داشت که با ساماندهی و 
تجمیع این خیریه ها گروه تخصصی توسعه روستایی ایجاد شد. 
رئیس گروه تخصصی توسعه روستایی افزود: گروهی ۹ نفره از 
۹ موسسه خیریه اعضای هیئت مدیره گروه تخصصی توسعه را 
شــکل داده و پس از شناسایی و بررسی وضعیت ۱۴۰ روستا، 
قلعه محمدعلی خان به عنوان اولین روستای هدف توسعه پایدار 
کشور به عنوان روستای پایلوت انتخاب شد. وی افزود: مکان های 
مختلفی از خراسان جنوبی، سیستان و بلوچستان تا قلعه گنج و 
قم شناسایی شد اما با توافق اعضای هیئت مدیره مبنی بر اینکه 
روستای پایلوت کشــوری نزدیک ترین ازلحاظ بعد مسافت به 
پایتخت باشد و با پیشنهاد بخشدار سابق حسن آباد فشافویه این 
روستا انتخاب شد. وی گفت: اهالی روستا برای شروع هر شغلی 

اراده کنند صندوق کارآفرینی امید آماده ارائه تسهیلات است.

حل مشکلات 
امامی بخشدارحســن آباد فشافویه نیز حامل خبرهای خوشی 
برای مردم روستا است و در این رابطه می گوید: بر اساس برنامه 
گروه تخصصی توسعه روستایی حداقل ۶ ماه و حداکثر ۲ سال 
شاهد توسعه و تحول در این روستا خواهیم بود؛ وعده ای که ما را 
برای سفر آتی به این روستا و تهیه گزارش از روند تحقق رؤیای 

آبادانی چشم انتظار خواهد گذاشت.

خبر

آباده، شهر جهانی منبت شد 
قدس: مدیرکل میراث فرهنگی استان 
فارس از ثبت شــهر آباده به عنوان شهر 
جهانی منبت خبــر داد. بنا بر گزارش 
روابط عمومی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری استان فارس 
مصیب امیــری اظهار کرد: بر اســاس 
اعلام شورای جهانی صنایع دستی پس 
از بررسی های انجام  گرفته، شهر آباده از استان فارس به عنوان شهر جهانی منبت 
ثبت شد. وی گفت: با نگرشی به پیشینه تاریخی، فرهنگی و هنری استان و آثار 
تاریخی به جای مانده از دوران های قبــل به خوبی می توان دریافت که فارس از 
روزگاران کهن، مهد پرورش هنرمندان و صنعتگران کارآمد و چیره دســت بوده 

است. 
امیری افزود: در سال ۹۵ گواهی های مختلفی نظیر گواهی ثبت نشان جغرافیایی 
ملی و بین المللی »منبت آباده« و گواهی ثبت فنون اجرای منبت آباده در فهرست 
آثار ناملموس میراث فرهنگی کشور کسب شد و در همین سال پرونده ثبت آباده 
به عنوان شهر ملی و جهانی منبت به شورای راهبردی صنایع دستی کشور ارسال 
شــد که پس از پیگیری های صورت گرفته آباده به عنوان »شــهر جهانی و ملی 

منبت« معرفی شد. 
مدیــرکل میراث فرهنگی فارس با اشــاره به تعداد ۱۷ نشــان ملی مرغوبیت 
صنایع دستی و پنج نشان زرین جشــنواره فجر در رشته منبت آباده بیان کرد: 
آبــاده دارای ۱۵۰ کارگاه منبت کاری )خانگی و تجاری( و بیش از پنج هزار نفر 

هنرمند منبت کار است.

ضرورت بازسازی منازل روستایی چهارمحال و بختیاری
شهرکرد-قدس: مدیرکل بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی چهارمحال و بختیاری 
بابیان اینکه تعداد ۳۶ روستای در معرض 
خطر نیازمند جاسازی یا جابه جایی در 
این استان است اظهار کرد: از این تعداد 
8 روستا و آبادی در لردگان قرار دارد.  

سهراب رئیسی با تأکید بر مقاوم سازی 
و بازسازی بسیاری از خانه های روستایی بیان کرد: وضعیت خانه های روستایی 
لردگان مناسب نیست و متأسفانه از ۳۵ هزار واحد مسکونی روستایی شهرستان 
لردگان تعداد۱۰ هزار واحد آن ناپایدار و غیرمقاوم است که به بازسازی نیاز دارد. 
وی بی رغبتی و مشــارکت کمرنگ ساکنان مناطق روستایی لردگان در دریافت 
تسهیلات و بازسازی منازل مسکونی را یادآور شد و افزود: با تدابیر اندیشیده شده 
برای مقاوم ســازی و ساخت مسکن روستایی و شهری تسهیلات ارزان قیمت به 

متقاضیان پرداخت می شود.  
وی مشکلات این نهاد در حوزه ساخت مسکن را کمبود زمین عنوان کرد و گفت: 
اگر دستگاه های اجرایی در تأمین زمین با بنیاد مسکن انقلاب اسلامی همکاری 

کنند، آمادگی برای ساخت سالانه یک هزار واحد مسکونی راداریم.

رودخانه های رشت نیازمند لایروبی است
رشت-تسنیم: فرماندار رشت با اشاره 
به اینکه در این شهرســتان ۱۰۲ پهنه 
اســتخر وجود دارد گفت: روند لایروبی 
مطلوب  رشت  شهرستان  رودخانه های 
نیست.   میر شمس مؤمنی زاده در جمع 
خبرنگاران اظهار داشت:  در حال حاضر 
در شهرستان رشــت حدود ۱۰۲ پهنه 
اســتخر وجود دارد که کار لایروبی سه پهنه از آن در سال گذشته انجام شد اما 

عملیات لایروبی مابقی استخرها هنوز آغاز نشده است. 
فرماندار رشت بابیان اینکه لایروبی ۱8 پهنه استخر امسال در دستور کار شرکت 
آب منطقه ای گیلان قرارگرفته است افزود: از دستگاه های دخیل در این امر انتظار 
داریم عملیات لایروبی استخرها را با سرعت بیشتری انجام دهند تا کشاورزان در 

سال زراعی جدید با مشکل کمبود آب مواجه نشوند. 
مؤمنی زاده لایروبی رودخانه ها،  اســتخرها و آب بندان ها را مورد تأکید قرار داد و 
اظهار داشت: بخش قابل توجهی از اراضی کشاورزی موجود در شهرستان رشت 
از محل منابع ســنتی نظیر رودخانه ها ، استخرها، آبگیرها، آب بندان ها و برخی 
منابع دیگر تغذیه و آبیاری می شــوند. فرماندار رشــت  با اشاره به اینکه در سال 
گذشــته لایروبی ۳ پهنه استخر در شهرستان رشت انجام شد عنوان کرد: طبق 
گفته های شرکت آب منطقه ای گیلان عملیات لایروبی ۱8 پهنه استخر دیگر این 
شهرستان نیز در دستورکار قرار دارد بنابراین انتظار داریم هر چه سریع تر به این 

تعهدات عمل شود.

800 هکتار شهر کرج فرسوده است
کرج-قدس: مدیرکل راه و شهرسازی 
اســتان البرز با اشاره به لزوم ساماندهی 
بافت های فرسوده در کرج،بیان کرد: در 
کرج 8۰۰ هکتار بافت فرسوده وجود دارد 
که باید برای آن تدبیری اندیشیده شود. 
تقی رضایی در چهاردهمین جلسه ستاد 
بازآفرینی اســتان البرز بابیان اینکه پنج 
کارگروه برای ستاد بازآفرینی در استان البرز تشکیل  شده است اظهار کرد: برنامه 
جامع مشترک برای ستاد بازآفرینی در شهرستان های کرج، نظرآباد و ساوجبلاغ 
تهیه شده است. وی افزود: کمک هایی باید از محل منابع ملی در اختیار این ستاد 
قرار گیرد تا این کار با ســرعت بیشتری انجام شود. رضایی بابیان اینکه خروجی 
تصمیمات کارگروه ها در ستاد بازآفرینی استان مورد بررسی و اقدام قرار می گیرد، 

عنوان کرد: دستگاه های ملی هم لازم است که در این زمینه همکاری کنند.

خدمت رسانی دانشجویان بسیجی قم به 90 روستا
قم- قدس: مسئول بسیج دانشجویی 
اســتان قم از فعالیت ۲۱ گروه جهادی 
در اســتان خبر داد و گفت: این گروه ها 
تاکنون ۲۱هزار نفر روز در ۹۰ شــهر و 
روستا اردوی خدمت در مناطق محروم 
برگزار کردند. داوود محبی بابیان اینکه 
کار ویژه بسیج دانشجویی هر هفته در 
حاشــیه شهر برگزار می شود، حتی به خارج از کشور نیز نیروهای جهادی اعزام 
داشــتیم اظهار کرد: این دانشجویان به صورت ویژه در مرز مهران و کاظمین نیز 
خدمت رسانی کردند. وی بهترین راه مقابله با بسیاری از اتفاقات را خدمت کردن 
و کار جهادی دانست و گفت: بر همین اساس در دانشگاه ها هم میز خدمت راه 
انداخته ایم و در آن مشکلات دانشجویان بدون تعارف مطرح می شود. وی بابیان 
اینکه مأموریت اصلی بسیج دانشجویی تربیت نیروی تراز انقلاب اسلامی است، 
اظهار داشــت: ۵۰ مرکز آموزش عالی در اســتان قم داریم که حدوداً ۷۰ هزار 

دانشجو در مقاطع مختلف مشغول به تحصیل هستند. 

35 خانواده نیازمند مازندرانی خانه دار شدند 
ساری-تسنیم: هم زمــان با گرامیداشت هفته بسیج ۳۵ خانه محرومان باهمت 
بسیج سازندگی، کمیته امداد امام )ره( و خیران مازندران افتتاح و با حضور جانشین 
فرمانده ســپاه کربلا مازندران در روســتای مطهر بخش دابودشت آمل به منظور 
بهره برداری نمادین هشت خانه محروم کلید این خانه های محروم به خانواده های 
نیازمند تحویل داده شــد. جانشین فرمانده ســپاه کربلا مازندران گفت: یکی از 
سیاست های نظام به کارگیری مردم و برای کوچک شدن دولت ها است. سرهنگ 
حســین محمدرضایی با اشاره به اینکه امروز بسیج در تلاش برای برطرف کردن 
مشــکلات نظام و مردم است، افزود:  این استان با تفاهم نامه بین بسیج سازندگی 
و کمیته امداد امام )ره( به منظور محرومیت زدایی در سال گذشته موفق شد ۵۰۰ 
واحد خانه محروم احداث و تحویل خانواده های نیازمند دهد و امسال حدود ۷۴۶ 
باب هدف گذاری شــده است. رضایی با اعلام اینکه در هفته بسیج ۳۵ واحد خانه 
محرومان به این خانواده ها تحویل شد، عنوان کرد: این خانه ها ۵۵ الی ۶۰ مترمربعی 
است که هر کدام با هزینه ای بالغ  بر۶۰ میلیون تومان از سوی کمیته امداد، بسیج 

سازندگی و خیرین احداث  شده است.

آزادسازی یک هزار زندانی 
در یزد

یــزد - ایرنا: معــاون قضایــی اداره کل 
دادگســتری یزد در امور شــوراهای حل 
اختــلاف بابیــان اینکه نقش شــوراها در 
زندان ها بسیار مؤثر است، گفت: با تلاش این 
نهاد در دو سال اخیر هزار زندانی در استان 
آزاد و به کانون خانواده های خود بازگشتند.

محمدرضا حداد افزود: در این مدت از این 
تعداد ۱۷ نفر محکومــان به قصاص نفس 

بودند که از مجازات رهایی یافتند. 
وی به فلسفه وجودی تأسیس شوراهای حل 
اختلاف طبق ماده ۱8۹ برنامه توسعه سوم 
اشــاره کرد و گفت: کاهش مراجعه مردم، 
توسعه مشارکت ها، حل اختلافات که بدون 
ماهیت قضایی است و حل وفصل اختلافات 
قضایی ساده و کم اهمیت که ماهیت پیچیده 

قضایی ندارند از فعالیت های شوراست. 
معــاون قضایی اداره کل دادگســتری یزد 
تصریح کرد: نزدیک به ۱۰۰ شعبه شورای 
حل اختلاف در استان فعال است که در این 
راستا افزون بر ۵۰۰ نفر به  صورت افتخاری با 
مدارج علمی حوزوی، دکتری، فوق لیسانس، 
لیســانس و فوق دیپلم مشــغول فعالیت و 

رسیدگی به دعاوی مردم هستند. 

پروژه راه آهن پرسرعت 
ارومیه- تبریز لغو نشده است 

ارومیه-تسنیم: نماینــده مردم ارومیه در 
مجلس گفت: احداث پروژه راه آهن پرسرعت 
ارومیه به تبریز لغو نشده است. سید هادی 
بهادری با اشاره به برخی پیگیری های خود 
در مورد مســائل مختلف این شهر و استان 
آذربایجــان غربی اظهار داشــت: با توجه به 
اینکه پروژه احداث راه آهن پرسرعت ارومیه 
به تبریز در مرحله مطالعاتی قرار دارد بنابراین 
در لیست مصوبات سفر اخیر رئیس جمهور 
به استان نیامده و این پروژه لغو نشده است. 
وی تصریح کرد: قطار به عنوان یک زیرساخت 
برای اســتان آذربایجان غربی و توسعه شهر 
ارومیه موردتوجه همگان اســت بنابراین در 
نامــه ای به رئیس ســازمان برنامه  و بودجه 
کشــور برای تخصیص اعتبــار آغاز مراحل 
اتصال ایستگاه فعلی قطار به ایستگاه داخل 
شــهر نیز مورد مطالبه قرار گرفته و دستور 
مساعد رئیس این ســازمان نیز بر این نامه 
صادر شده است. بهادری افزود: در یک نامه 
دیگری به رئیس ســازمان برنامه  و بودجه با 
طرح یکسری استدلال های منطقی موضوع 
تأمین اعتبار برای جبران عقب ماندگی های 
اســتان های عملیاتی در دوران دفاع مقدس 

نیز مورد مطالبه قرار گرفته است.

20 کیلومتر به بزرگراه های 
اردبیل افزوده شد 

اردبیل-قدس: مدیــرکل دفتر فنی، امور 
عمرانــی، حمل ونقل و ترافیک اســتانداری 
اردبیــل از افزایش ۴۵ کیلومتــر بزرگراه به 
بزرگراه های اســتان اردبیل تا پایان امسال 
خبر داد و گفت: از ابتدای امســال تاکنون 
۲۰ کیلومتر بزرگراه به بزرگراه های اســتان 
اردبیــل افزوده شــده و اجرای حــدود ۲۵ 
کیلومتر بزرگراه نیز در مراحل پایانی اســت 
که به زودی به اتمام خواهد رســید و امسال 
شاهد توسعه بزرگراه در اردبیل به میزان ۴۵ 

کیلومتر خواهیم بود. 
موســی کنعان پور هم چنین با اشــاره به 
این موضوع کــه تعداد ۱۰ نقطه حادثه خیز 
 محورهای مواصلاتی اســتان اردبیل اصلاح 
شــد بیان کــرد: کاهش نقــاط حادثه خیز 
موجود در محورهای مواصلاتی منطقه برای 
ایمن ســازی رفت وآمدها از دیگــر اقدامات 
اساسی در دســت اجراســت. وی افزود: از 
۲۵ نقطه حادثه خیز شناسایی شده در نقاط 
مختلف استان عملیات اصلاح ۱۰ نقطه آغاز 
شده اســت. کنعان پور تصریح کرد: امسال 
عــلاوه بر عملیات عمرانــی، اقداماتی نظیر 
افزایــش تابلوهای اخباری و هشــداری در 
جاده ها، خط کشی میانی و کناری جاده های 
اصلی و فرعی روستایی و افزایش دو برابری 
دوربین های ثبت تخلف در راه های استان را 

شاهد بودیم.

معضلی که برای بیست و پنجمین بارتکرار شد

تخریب دوباره خط انتقال آب یزد توسط معترضان اصفهانی

برای بیست و 
پنجمین بار، 
خط لوله انتقال 
آب به یزد در 
روستای قارنه 
اصفهان با استفاده 
از خودروهای 
سنگین تخریب 
شد و مردم یزد را 
تشنه گذاشت

بــــــــرش

 یزد / قد   س  برای بیســت و پنجمین 
بار، خط لوله انتقال آب به یزد در روستای 
»قارنه« اصفهان با اســتفاده از خودروهای 
سنگین تخریب شــد و مردم یزد را تشنه 

گذاشت. 
از اســفندماه ســال ۱۳۹۶ تاکنون به طور 
میانگین هــر ۱۱ روز یک بار، خط لوله آب 
انتقالی اســتان یزد موردحمله و تخریب 

عده ای افراد فرصت طلب قرارگرفته است. 
متأســفانه معترضان که حقوق خود را با 
تخریب و تشــنه گذاشتن هم وطنان خود 
دنبال می کنند باری دیگر ۱۲ پایه تیر برق 
را شکستند و ســه حوضچه آب را پس از 
تخریب با خــاک پر کردند. با تخریب لوله 
انتقــال آب حجــم زیــادی از آب انتقالی 
رها  منطقه  در  بلااســتفاده 
شــد که امکان دسترسی به 
تخریب شــده  حوضچه های 
و حضور بســیاری از پرسنل 
را  تعمیــرات آب منطقه ای 
به ایــن منطقه نداد. تخریب 
لوله های انتقــال آب از روز 
یکشنبه در منطقه قارنه در 
اصفهان موجب قطعی مکرر 

آب شهروندان یزد شد. 

ریشه مشکلات
در دهه هفتــاد و با تصمیم 
مدیران وقت در دولت ششم 
و هفتم، ســهم آبی از زاینده رود برای حل 
مشــکل کم آبی یزد در نظر گرفته شد که 
یک مصرف کننده جدید را کنار حق آبه داران 

اضافه می کرد. 
هم زمــان بــا این تصمیــم اصفهــان و 
سرچشمه های زاینده رود بارش باران و برف 
کمتری را به خود دید تا ســرآغازی برای 
پیامدهای خشک ســالی در اصفهان باشد 
کانون توجه ها از پیامدهای خشک ســالی 
در اصفهان به شــرق شهرستان معطوف 
شد؛ جایی که کشــاورزی همه چیز بود و 
با خشک ســالی سونامی فقر خود را به این 
منطقه رساند و حال بسیاری از کشاورزان 
اصفهانــی را بر آن داشــته تــا به کرات با 
شکســتن لوله انتقال آب توجه مسئولان 

را به خود جلب کننــد. بنا بر گفته برخی 
معترضان شکســتن لوله آب یــزد اقدام 
دعوایــی برای دو اســتان نیســت و فقط 
شکلی از اعتراض برای توجه به درخواست 
و دسترســی به حق آبه است که متأسفانه 
در حال حاضــر به شــکل غیرقانونی در 
حال نمایش است. اما در مقابل بسیاری از 
شــهروندان یزدی می گویند: وقتی از ۳۳۰ 
کیلومتر خط انتقــال آب کوهرنگ به یزد، 
۱۵۰ کیلومتــر آن در اصفهان قــرار دارد 
مســلماً دولت باید حفــظ امنیت آن را به 
عهده اصفهان قرار دهد، اگر چنین نباشد 
قطعاً به دلیل وجود چنین تبادلاتی در سایر 
استان ها به ویژه در حوزه گاز و نفت، شاید 
این موضوع فراگیر و به نوعی الگو برای سایر 

مناطق شود.

راه حل اساسی
نماینده مــردم یزد و اشــکذر در مجلس 
شورای اســلامی با اشاره به ۴۰۰ کیلومتر 
امتداد خط انتقال بیان می کند: باید بپذیریم 
که کم آبی است و مردم و کشاورزان در آن 
منطقه با مشــکل کم آبی روبه رو هستند 
و به همین دلیل بر مردم فشــار می آید و 
آن ها این فشار را با راحت ترین اقدام یعنی 
تخریب خط لوله آب ابراز می کنند. ســید 
ابوالفضل موسوی بیوکی اظهار می کند: در 
حقیقــت قرار بوده کــه حق وحقوق مردم 
اصفهان داده شــود و آبی برای کشاورزان 
آن هــا در نظر گرفته شــود و عمده دلیل 
این تخریب ها دلیلش همین موضوع است. 

آن هــا می گویند که آبی که در مســیر ما 
قرار داده شــده است چرا بایستی به استان 
یزد برسد؛ درصورتی که آب انتقالی به یزد 
قطعاً برای شرب استفاده می شود و در آن 
شکی نیست. وی با اشاره به اینکه تخریب 
خط لوله انتقال آب به یزد زیاد شده تأکید 
می کند: بایستی راه حل های اساسی در این 

زمینه اندیشیده شود.

موضوع فرا استانی
در همین حال محمدعلی طالبی سرپرست 
اســتانداری یــزد که بهتر دیده اســت تا 
ریشه های ناشی از تخریب لوله ها را در فضای 
مجازی نشر دهد تا به گوش معترضان برسد 
و از طرفی از سؤالات بی پایان خبرنگاران در 
امان باشــد در پست اینســتاگرامی خود 
نوشته اســت: اتفاق روز یکشنبه بیست و 
پنجمین تعرض از اسفندماه سال گذشته 
بــه خط انتقال آب یزد بــوده که منجر به 
تخریــب ۱۲ تیر برق، ســه حوضچه خط 
انتقال و آســیب هایی جزئی به لوله آب و 
نیز تخریب جاده دسترسی به مکان تعرض 
گردید.  علــت تخریب را هــم می دانیم؛ 
اعتراضات دامنه دار کشاورزان شرق اصفهان، 
مطالباتــی که دارنــد، بی توجهی هایی که 
به برخی از این مطالبات شــده و درنهایت 
ضعــف در مدیریت و کنتــرل تجمعات از 
سوی نهادهای مسئول. از چند روز پیش، 
هشــدارهای لازم در خصوص امکان وقوع 
چنین حادثــه ای داده شــد و تماس های 
مستمری با مسئولان امنیتی کشور، وزیر 

نیرو و مســئولان اجرایی و انتظامی استان 
اصفهان داشتم تا حساسیت بیشتری نسبت 
به شــرایط استان یزد و تهدیدهای صورت 
گرفته که می توانســت بحرانی بزرگ را به 
دنبال داشته باشد، معطوف شود.  در سطح 
اســتان نیز اطلاع رســانی به منظور کسب 
آمادگی های لازم و به کارگیری ظرفیت های 
مختلف برای دفاع از نیاز ضروری استان به 

آب شرب انتقالی صورت گرفت.  
در ایــن رابطــه علاوه بر ارتباط مســتمر 
بــا مدیرعامل آب منطقــه ای، مذاکرات و 
هماهنگی هایــی با نماینــده ولی فقیه در 
استان، نمایندگان مردم استان در مجلس و 
اعضای شورای تأمین استان صورت گرفت 
و بلافاصله اقدامات لازم برای تعمیر سریع 
خرابی ها و نیز مدیریت مصرف در استان تا 
زمان وصل مجــدد آب انتقالی که دو روز 

زمان می برد، به عمل آمد.
 بنده از مطالبات به حق مردم اســتان یزد، 
آگاهم و نیز این اطمینــان را می دهم که 
پیگیری های مســتمری حول این موضوع 
انجام شده اما همان گونه که همگان به آن 
واقف اند اتفاقات روی داده خارج از محدوده 
مســئولیت اعضای تأمین اســتان بوده و 
متأســفانه مصوبات مراجــع عالی امنیتی 

کشور در این زمینه اجرانشده است.
مصوبات اســتان اصفهان در کنار سخاوت 
این روزهای آســمان، امیدوارمان می کند 
تا ازاین پس شــاهد اتفاقاتی این چنین که 
دل بســتگی های  و  اعتماد  ســرمایه های 
مشترک مردم یزد و اصفهان را مورد آسیب 

قرار می دهد، نباشیم. 
توجه به معیشــت و توسعه منطقه شرق 
اصفهان مورد تأکید ما نیز هست. می توان 
منافع مشــترک یزد و اصفهان را ملحوظ 
داشــت و در این زمینه اقدامی مشترک را 

استارت زد.
ذهنیت هایی نادرســت در خصوص محل 
مصــرف آب انتقالی به یزد وجــود دارد و 
همان گونه که قبلاً گفتم، باز از نمایندگان 
کشــاورزان و اعضای شورای شهر و بخش 
مناطق شــرق اصفهان برای بازدید از یزد 
و بررســی نزدیک موضوع دعوت به عمل 

می آورم.
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روزنامـه صبـح ايـرانسياست

آيت االله بطحايى: مجلس خبرگان مى تواند بر كل مسئولان در راستاى مصلحت انقلاب نظارت كند    فارس: عضو مجلس خبرگان رهبرى ضمن رد برخى اظهارنظرها درباره سيستم نظارتى 
اين نهاد، گفت: وظيفه خبرگان فقط نظارت بر رهبرى و غيره نيست، بلكه مى تواند بر كل مسئولان مملكت در راستاى مصلحت انقلاب، مملكت و مردم نظارت كند. حتى قواى سه گانه نيز اگر مرتكب اشتباهى شده 

بايد در مقابل مجلس خبرگان رهبرى پاسخگو باشند.

آيا پس از امتناع لوكزامبورگ و اتريش، فرانسه و آلمان ميزبان SPV مى شوند؟
وعده هاى بى پايان اروپا

سياست: وعده هــاى اروپا براى ادامه برجام بدون آمريكا بدون هيچ اقدام عملى 
همچنان ادامه دارد. اين وعده ها كه از زمان خروج ترامپ در ارديبهشت همواره 
رنگ و شكل هاى مختلفى گرفته، يك ويژگى مشترك دارند و آن هم پوچ بودن!

با اين  حال مذاكره  كنندگان ارشــد هسته اى كشــورمان كه بايد مدافع منافع 
كشورمان باشند، همچنان به اروپا اميد دارند؛ هرچند خود بارها اذعان كرده اند كه 

منافع ايران از برجام به صفر رسيده است.

 طرح جديد فرانسوى و آلمانى
در جديدتريــن گمانه زنى ها درباره راهكار اروپايى، روزنامه وال اســتريت ژورنال 
مدعى شد كه آلمان و فرانسه طرحى را براى اجرايى شدن SPV يا سازوكارويژه 

مبادلات مالى با ايران پيشنهاد داده اند.
پس از امتناع لوكزامبورگ و اتريش از پذيرش ميزبانى كانال ويژه مبادلات مالى با 

ايران، فرانسه و آلمان براى ميزبانى اين ساختار پا پيش گذاشته اند.
 اين كانال قرار بود پيش از اجرايى شدن دور دوم تحريم هاى آمريكا در روز 13 
آبان اجرايى شــود، اما امتناع كشورهاى اروپايى از ميزبانى ساختار جديد سبب 
شــد كه اين اتفاق تاكنون رخ ندهد و همچنان معلوم نيست كه چه زمانى رخ 

خواهد داد.
روزنامه  وال استريت ژورنال روز دوشنبه از قول ديپلمات ها گزارش داده فرانسه و 
آلمان قرار است ميزبان نهادى شوند كه وظيفه تسهيل مبادلات مالى با ايران را 
به عهده خواهد گرفت. درصورتى كه فرانسه ميزبانى اين ساختار را به عهده بگيرد، 
يك مقام آلمانى رياست آن را به عهده خواهد گرفت. ممكن است اين همكارى 
در جهت عكس هم باشد، يعنى آلمان ميزبانى ساختار را به عهده بگيرد و يك 

مقام فرانسوى رئيس آن باشد.

 اجراى دستورات FATF، پيش شرط اروپا
اين طرح مبهم فرانســه و آلمان در حالى اســت كه اروپا قبل از هرگونه اقدام 
عملى، خواســتار اجراى بدون شرط دســتورات FATF توسط ايران است. به 
گفته كارشناسان، اتحاديه اروپا در ازاى منافع اقتصادى، تعهدات امنيتى از ايران 

مى گيرد كه براى كشورمان بسيار مخاطره آميز است.
هرچند رسانه هاى حامى دولت و مذاكره كنندگان دو طرف تلاش دارند سازوكار 
فعاليــت كانال ويــژه مالى را يك نظام اعتبارى براى مبادلــه كالا ميان ايران و 
كشورهاى اروپايى عنوان كنند، اما به نظر مى رسد، اين طرح در نهايت منجر به 
مبادله غذا و دارو در برابر نفت شــود. چيزى كه آمريكا و اروپا را همزمان راضى 

خواهد كرد.
به گزارش فارس واشنگتن پيش ازاين به كشورها درباره ميزبانى اين ساختار هشدار 
داده است. اين فشــارها اخيراً موجب شد اتريش و لوكزامبورگ درخواست هاى 

اتحاديه اروپا براى ميزبانى كانال ويژه را ناديده بگيرند.
بااين حال كشــورهاى اروپايى ادعا مى كنند از اين طريق مى توانند بدون نياز به 

بانك هاى اروپايى يا پرداخت پول به ايران با اين كشور تجارت كنند.
وال استريت ژورنال نوشــته اين موضوع سبب شده كه اكنون فرانسه و آلمان پا 
پيش بگذارند. ديپلمات ها مى گويند مقام هاى انگليســى در حال ارزيابى براى 

تصميم گيرى درباره همراه شدن با فرانسه و آلمان هستند.
مالكيت اين ساختار را به طور مستقيم دولت هاى اروپايى مشاركت كننده در اين 
طرح به عهده خواهند داشت. هدف از اين اقدام اين است كه دولت آمريكا نتواند 

آن را به طور مستقيم تحريم كند.
وال استريت ژورنال نوشته ساختار پيشنهادى اروپا ظاهراً منابع چندانى در اختيار 
نخواهد داشت؛ حاميانش پذيرفته اند تأثير اقتصادى آن هم محدود خواهد بود، 

باوجود اين، واشنگتن خواستار جلوگيرى از تشكيل آن شده است.
ريچارد گرنل، سفير آمريكا در آلمان گفته تلاش هاى كشورهاى اروپايى براى دور 
زدن تحريم ها اقدام هوشمندانه اى نيست. وى گفت: «آمريكا عليه نهادهايى كه در 

اين تاكتيك ها مشاركت كنند، تحريم در نظر خواهد گرفت».

 زمان اجراى طرح؛ شايد سال 2019
ديپلمات ها گفته اند هنوز هيچ تصميمى درباره اين طرح نهايى نشــده و در صورت 
پيشــبرد طرح فعلى، راه اندازى آن تا سال جديد ميلادى طول خواهد كشيد. سران 
كشــورهاى اروپايى ممكن است در حاشيه نشست گروه 20 در آرژانتين درباره اين 

طرح بحث و تبادل نظر كنند.
در حالى اروپا ادعاى عدم همراهى با تحريم هاى آمريكا را دارد كه حتى در مراودات 

اجتماعى خود با ايران نيز اين موضوع را مورد تأكيد خود دارد.
به طور نمونه در بسته 18 ميليون يورويى كه پس از خروج از برجام به ايران پيشنهاد 
دادند، صريحاً اعلام كردند كه ذى نفعان اين بسته كه فعالان محيط زيست و فعالان 

اجتماعى هستند، بايد تعهد بدهند كه با طرف هاى تحريمى همكارى نكنند.

 آيا راه حل جدى ترى وجود دارد؟
اروپا در برابر خروج شركت هاى اروپايى از ايران (حتى پيش از آغاز تحريم ها) 
گفته بود كه اين شــركت ها خصوصى و چندمليتى هستند و سران سياسى 

نمى توانند آن ها را مجبور به همكارى با ايران بكنند.
اما به نظر مى رسد براى سنجش حسن نيت اروپا مى توان سراغ شركت هاى 
دولتى رفت كه كاملاً تحت مديريت سران سياسى اروپا هستند و آن ها ديگر 

بهانه اى ندارند كه قادر به كنترل اين شركت ها نيستند.
به گفته مجيد شــاكرى، كارشــناس اقتصادى «به علت دولتى بودن، همان 
هزينه تحريم بانك هاى مركزى اروپايــى را نيز براى آمريكا دارند. فراموش 
نكنيم بزرگ ترين ريســك تحريم براى آمريكا اين اســت كه تحريم رعايت 
نشود. اگر دليلى مانند در هم تنيدگى اقتصادى، دولتى بودن شركت، مشروع 
بودن از ديد رأى دهنده اروپايى و... وجود داشته باشد كه سبب رعايت نشدن 
تحريم شــود، تحريم كاركرد خود را از دســت مى دهــد و آمريكايى ها نيز 
از آن استفاده نمى كنند. آن شــركت هاى دولتى به قدرى با اقتصاد اروپايى 
درهم تنيده هســتند كه تحريم اين شركت ها كه برخى از آن ها نقش خيلى 
مهمــى نيز در اقتصاد منطقه خود دارند، ســبب افزايــش جدى اعتراضات 
سياسى مى شود. در نتيجه، آمريكايى ها به صورت پيش فرض به سراغ تحريم 

اين شركت ها نمى روند».
اگر دولت هاى اروپايى حتى در سطح اين  شركت ها نيز نخواهند با ايران كار 

كنند، واضح است كه نمى خواهند معامله اى با ايران انجام دهند.

 سياست منتقــدان دولت بر سرحرف 
خود ماندند و پس از عدم پاســخگويى 
امورخارجه  وزيــر  محمدجــواد ظريف 
درباره ارائه اســناد و مداركى كه نشان 
بدهد كه پولشويى گسترده در كشورمان 
وجــود دارد، طــرح اســتيضاح او را به 
هيئت رئيســه مجلس شــوراى اسلامى 

تحويل دادند.
زيباكلام، تحليلگــر اصلاح طلب ابتداى 
امســال در اينســتاگرامش نوشته بود: 
«ضعيف تريــن وزيــر كابينه در ســال 
گذشته (96) محمدجواد ظريف بود، او 
شأن و منزلت وزارت خارجه را زير سؤال 
برده و فقط مراقب اســت كلامى بگويد 

كه مبادا به تندروها بربخورد».

 اتهام زنى به كل نظام
گويا منظور زيبــاكلام اتهام زنى به كل 
نظــام و صحه گذاشــتن بــر اتهامات 
بود كه محمدجواد  بين المللى  نهادهاى 
ظريف چند هفته قبل به آن جامه عمل 

پوشاند.
تــا پيش ازاين رســانه هاى حامى دولت 
بودند كه منتقدان FATF را بى ســواد 
و فاقد مدرك مرتبط با حوزه بين الملل 
مى دانســتند كه از عدم شــفافيت در 
حوزه هاى مالــى نفع مى برنــد اما اين 
بار خود ظريف بــه ميدان آمد و مدعى 
پولشــويى هزاران ميلياردى در كشــور 

شد.
برخلاف گذشته اين بار مخالفان از اين 
اتهام كه درواقع اتهام به كل كشــور بود، 
نگذشــتند و بر طرح اســتيضاح ظريف 
تأكيــد كردند. هرچند شــايد بهانه اين 
موضوع ادعاهــاى خلاف واقع وزير امور 
خارجه درباره پولشويى باشد، اما درواقع 
ظريف بايد پاسخگوى پنج سال عملكرد 

خود در وزارت خارجه باشد.

 اظهارات و عملكرد خسارت بار 
ظريف در 5 سال

پنج سالى كه به واسطه تبليغات سنگين 

برجام  توافق  دولت،  رســانه اى حاميان 
تنها  به عنوان  و  بزرگ نمايى  يك ســويه 
دســتاورد وزارت خارجــه و حتى كل 

دولــت معرفى شــد و حتــى اكنون كه 
خــود مذاكره كننــدگان برجــام اذعان 
كردند كــه منافع آن به صفر رســيده، 
همچنان حاضر نيســتند كه پاسخگوى 

خسارت هاى وارده به كشور باشند.
وجود نداشتن كلمه تعليق در متن برجام، 
صفر شــدن صادرات نفت در صورت نبود 
برجام، از بين نرفتن قراردادهاى پسابرجامى 
با بازگشــت تحريم ها و پولشويى گسترده 
در ايران، از جمله اظهارات غيركارشناسى 
ظريف اســت كه هزينه ســنگينى براى 

كشورمان داشته است.

 طرح استيضاح تحويل هيئت رئيسه 
مجلس شد

از اين رو جمعــى از نمايندگان مجلس 
شوراى اسلامى روز گذشته با ارائه طرح 
خود به هيئت رئيســه مجلس استيضاح 

وى را كليد زدند.
اين نماينــدگان خطاب به 
هيئت رئيسه محترم مجلس 
نوشتند: «امضاكنندگان زير 
به عنوان نماينــدگان مردم 
در مجلس شوراى اسلامى 
به اســتناد اصل 89 قانون 
اساسى و ماده 220 آيين نامه 
داخلــى مجلس شــوراى 
استيضاح  تقاضاى  اسلامى 
محمدجواد  دكتــر  جناب 
ظريف، وزيــر محترم امور 

خارجه را داريم».
هرچند با لابى هاى درون 
مجلس و فراكسيون  اميد 
را  احتمال عــزل ظريف 

بســيار كم مى كند، اما فرصتى اســت 
كــه وزير امور خارجه كه حاميانش او را 
مصــدق دوران مى دانند، درباره عملكرد 

خود طى دوره وزارت پاسخ بدهد.

جلسه استيضاح وزير امورخارجه فرصتى براى ارزيابى عملكرد 5 ساله اوست

بى صداقتى در شعار استفادهظريف در زنگ حساب
از زنان و جوانان

مشــرق: اظهار تأســف اصلاح طلبان از اجراى 
قانــون منع به كارگيرى بازنشســتگان و جدايى 
چهره هايى همانند مولاوردى در حالى است كه 
امتناعشان از به كارگيرى يك شهردار يا وزير زن، 
مى تواند به روشــنى ميزان صداقت اصلاح طلبان 
با مردم در امر «جوانــان و بانوان» را برملا كند. 
الهه كولايى، از فعالان اصلاح طلب در اشــاره به 
بازنشستگى مولاوردى (دستيار رئيس جمهور در 
امور شهروندى) از تشكيلات دولتى در يك توييت 
نوشت: «آه از نهاد جامعه مدنى و مدافعان حقوق 
بشر برآمد. كناره گيرى تأسف انگيز خانم مولاوردى، 
نسنجيده و نارسا بودن قانون جديد جلوگيرى از 
ادامه كار بازنشستگان را آشكارتر ساخته است.» 
احمد حكيمى پور از فعــالان اصلاح طلب نيز در 
اعتراض به قانون منع به كارگيرى بازنشستگان 
گفته بــود: «چــه ضرورتى دربــاره قانون منع 
به كارگيرى بازنشستگان وجود دارد كه دوستان 
ما به دنبال طرح دوفوريتى باشند!؟» جالب آنكه 
ابتكار كه هم اكنون مشغول مرثيه سرايى براى از 
دست دادن نيروهاى بازنشسته دولت است، سال 
گذشته در سخنانى گفته بود كه اصلاح طلبان در 
به كارگيرى جوانان موفق تر از اصولگرايان هستند.

3 سناريوى جريان اصلاحات 
در مواجهه با دولت روحانى

مهر: يك سال و اندى به انتخابات مجلس يازدهم 
باقــى مانده اســت. در همين رابطــه، گروه ها و 
مجموعه هاى ذى نفــع، آرام آرام خود را براى اين 
هماورد سياســى آماده مى كننــد. اين آمادگى، 
صرفاً جنبه تشكيلاتى و اجرايى ندارد، بلكه واجد 
سوگيرى هاى روانى نيز هست. بر همين اساس، 
چهره هاى تأثيرگذار جريان اصلاحات، اين روزها 
با اظهار نظرات مختلف سعى در تأثيرگذارى روى 
افكار عمومى دارند؛ ترجيع بند اين نظرات، حول 
انتقاد از دولت حسن روحانى و حتى برائت از آن 
جريان دارد. ســناريوى اول؛ انتقاد از ناكارآمدى 
دولت، سناريوى دوم، برائت از دولت و سناريوى 
ســوم، مســير «اصلاح اصلاحات» است. اما اين 
جريان سياسى، با داشتن عملكرد غيرقابل دفاع در 
شوراى شهر تهران كه منجر به حضور سه شهردار 
و دو سرپرست در يك سال اخير در تهران شده 
يا با كارنامه ضعيفى كه در فراكسيون اميد از خود 
بر جاى گذاشــته اند، نخواهند توانست چهره اى 

حق به جانب در نزد افكار عمومى به خود بگيرند.

نشريه اروپايى پراجكت سينديكيت:
فشارهاى ترامپ باعث تغيير 

نظام ايران نمى شود
پراجكت  اروپايى  نشــريه  ايرانى:  ديپلماسى 
ســينديكيت نوشــت: تحريم هايى كه آمريكا از 
اوايل اين ماه عليه ايران اجرايى كرده اســت، با 
هدف تحت فشــار گذاشــتن اقتصاد اين كشور 
طراحى شــده اند تا يا منجر به تغييــر نظام و يا 
تغيير اساسى رفتار نظام شود. مقامات آمريكايى 
اين تحريم هاى جديد را شديدترين تحريم هايى 
مى دانند كه تاكنون عليه ايران اعمال شده است. 
با اين  حال، با وجود سختى هايى كه اين تحريم ها 
براى مردم ايران خواهد داشت، بعيد است كه منتج 
به برآورده شدن خواســته هاى پرزيدنت دونالد 
ترامپ شوند. قطعاً فشارهاى آمريكا آسيب زننده 
بوده اند. بااين حال، توانايى ايران در مقاومت در برابر 
تحريم ها نبايد دست كم گرفته شود، بخصوص با 
توجه به اينكه نظام، روابط تجارى و اقتصادى اش 
را با شــركاى اصلى اش، ازجمله روسيه، چين و 
هند تقويت كرده اســت. در مورد روسيه، اكنون 
روابط دوجانبه از همكارى هاى راهبردى و توافقات 
تسليحاتى به سرمايه گذارى هاى مستقيم رسيده 
است.علاوه بر اين امكان فروش مجدد نفت ايران 
به اروپا به وسيله روسيه و فعاليت هاى مالى ايران 

در عراق و ديگر نقاط به ايران كمك خواهد كرد.

ذره بين قدس

هرچند شايد بهانه 
اين استيضاح 

موضوع ادعاهاى 
خلاف واقع وزير 

امور خارجه درباره 
پولشويى باشد، اما 
درواقع ظريف بايد 

پاسخگوى پنج 
سال عملكرد خود 
در وزارت خارجه 

باشد

بــــــــرش

s i y a s a t @ q u d s o n l i n e . i r

عضو هيئت رئيسه مجلس:

آيا 120 نفر از نمايندگان مجلس توسط پولشوها اغوا شدند؟

گفت وگو

 نامه نيوز   سيداميرحسين قاضى زاده هاشمى درباره تلاش 
حاجى دليگانى نماينده مردم شاهين شــهر براى اســتيضاح 
ظريــف گفت: آقاى ظريف حرفى زد كه انتظار نمى رفت. اگر 
كارش غير عامدانه بود مى توان بيان كرد كه خيلى ســوتى 
بزرگى داد اما اگر عامدانه بود هزينه هاى زيادى را به كشــور 
تحميل كرد. ايران تحت فشــار مجامع بين المللى است، اين 
مجامع دنبال بهانه تراشــى عليه كشور هستند تا اتهاماتى را 
به ما وارد كنند، درحالى كه بزرگ ترين مصاديق پولشويى در 
غرب اتفاق مى افتد. ماجرايى كه اخيراً در دانمارك كشف شد، 
بزرگ ترين پولشويى تاريخ نام گرفت، 12 سال حجم بالايى 
از پولشويى در مؤسســات بانكى آنجا انجام مى شد، اما وزير 

خارجه اش مثل آقاى ظريف نيامد چنين حرف هايى بزند.

 قاچاق ربطى به پولشويى ندارد
قاچاق ربطى به پولشــويى ندارد و آن ها دو مقوله جداگانه 
از هم هســتند. حجم زيادى از قاچــاق كالا بين مكزيك و 
آمريكا وجود دارد، بالاترين آمار قاچاق سيگار در مرز آمريكا 
و مكزيك انجام مى شــود. قاچاق پديده تقريباً قبول شده در 
دنياســت چون در همه كشــورها وجــود دارد، اما اعداد و 
ارقام قاچاق در ايران در مقايســه بــا چين و هند و آمريكا 
و اروپا عددى نيســت. البته همين ميزان قاچاق مواد مخدر 
و مشــروبات الكلى به كشــور هم اتفاق خوبى نيســت، اما 
ميزان قاچاق آن ها به ايران در مقايسه با كشورهاى منطقه 
به مراتب پايين تر اســت. موضوع پولشويى يعنى اينكه پول 
حاصل از قاچاق صرف ســرمايه گذارى در كار مشروع شود. 

وقتى پول كثيف تبديل به پول تميز مى شــود نام پولشويى 
به خود مى گيرد.

 پولشويان مخالفان CFT را در مجلس خريدند؟
موافقــان ظريف مدعى اند كه مى گوينــد عوايد پول قاچاق 
كالا و مواد مخدر و مشــروبات الكلى وارد نظام بانكى كشور 
مى شود، حالا اينكه چنين مســئله اى وجود دارد يا ندارد، 
اگر هســت ايران چــه رتبه اى در جهــان دارد؟ بحث هاى 
كارشناسى را مى طلبد، ولى صحبت هاى ظريف از دو جهت 
خوب نبود. نخســت آنكه گفت در حد چندين هزار ميليارد 
پولشــويى انجام مى شــود و دوم اينكه بيان كرد پولشويان 
مخالفــان CFT را در مجلس خريدند. معناى حرف او اين 
اســت كه 120 نفر از نمايندگان مجلس توســط پولشوها 
اغوا شــدند. واقعاً اگر منتقدان ظريف بــه او و طرفدارانش 
 CFT چنين نسبتى مى دادند، اتفاق خوبى بود؟ من مخالف

هســتم، آقاى ظريف به من توهين كرده و اول بايد بگويد 
كدام سازمان و نهاد پولشويى مى كرده و ثانياً اعلام كند من 
تحت اغواى چه كسى قرار گرفتم و كدام پولشو به من پول 
داده اســت. ظريف حرف زشتى زد و حالا از ما نجابت است 
كه سربه سر چنين كســى نمى گذاريم كه هيچ ملاحظه اى 
در اظهارنظر خود ندارد و براحتى ديگران را بدون ســند و 

مدرك متهم مى كند.

 وزير اطلاعات و دستگاه قضايى بايد درباره 
پولشويى اظهارنظر كنند نه وزير خارجه

او اگر ســند و مدركى داشــت، بايد به قوه قضائيه مى داد و 
مصاديق مراجع پولشويى را مشخص مى كرد. بايد به ما نيز 
هشدار مى داد كه مراقب باشيم. ظريف به عنوان وزير خارجه 
كشــور حق چنين اظهارنظرى ندارد، بلكه وزير اطلاعات و 
دســتگاه قضايى بايد چنين اظهارنظرى مى كردند. به لحاظ 
قضايــى حتماً بايد ظريف مورد پيگرد قــرار بگيرد تا بيايد 
درباره صحبت هايش توضيح دهد. حالا اينكه استيضاح شود 
يا خير بحث بعدى اســت. ما خواهشــمان از مدعى العموم 
اين اســت كه بررســى كند؛ چون خيلى ها با صحبت هاى 
ظريف مورد اتهام قرار گرفتند. درواقع هركسى در مخالفت 
بــا CFT قلمى زده يــا اظهارنظرى كرده مــورد اتهام از 
جانــب آقاى ظريف قرارگرفته اســت. ضمن آنكه نظام هم 
به ولنگارى متهم شد كه پولشويى در نظام بانكى اش انجام 
مى شود كه اين صحبت از سوى دشمنان مورد سوءاستفاده 

قرار مى گيرد.

11 دليل استيضاح ظريف
1- اظهــارات و اتخــاذ مواضع ناصواب 
از جمله اتهام پولشــويى به جمهورى 

اسلامى ايران
2- بى توجهى به اقتصاد در ديپلماسى 
كشور و عدم اجراى برنامه هاى اعلامى 
به مجلس شــوراى اسلامى جهت اخذ 

رأى اعتماد
3- عدم توجه كافى به توســعه و فعال 
كردن روابط با عموم كشــورها در قاره 

آسيا، آفريقا و آمريكاى لاتين
4- استفاده از بعضى سفيران ناكارآمد 
كــه ارزيابى عملكرد آن ها در توســعه 
روابط با كشور مقصد قابل ارائه نمى باشد. 

از باب نمونه سفير ايران در استراليا
5- فرصت سوزى و عدم انتخاب سفير 
براى بعضى كشــورهاى دوســت كه 
ارتباطات خوبــى داريم ولى مدت ها در 

آن كشورها سفير نداشتيم، مانند چين 
و هند.

6- دســتگيرى ديپلمات هاى ايرانى در 
كشورهاى اروپايى به بهانه هاى واهى و 
عدم مقابله به مثل و تحركات كافى در 

دفاع از ديپلمات هاى كشور
7- عــدم اســتفاده از فرصت هايى كه 

مقاومت در منطقه فراهم نمود
8- موضع منفعلانه دستگاه ديپلماسى در 
خصوص كشتار حجاج در منا و عدم احقاق 

حقوق ملت ايران و خانواده هاى آنان
9- بــه كارگيرى افــراد نامطمئن در 

مذاكرات حساس و مهم
10- تهديد بنيه دفاعى كشور به از بين 

رفتن توانايى آن
11- عدم تأميــن منافع ملت ايران در 

قراردادهاى منعقدشده

گزارش
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جهان روزنامـه صبـح ايـران
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 روزنامه سیاسی، اجت�عی، فرهنگی صبح ایران

اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

اوقات شرعى به افق مشهد
اذان ظهر

نيمه شب شرعى

غروب خورشيد

اذان صبح فردا

اذان مغرب

طلوع خورشيد

ذكر روزاوقات شرعى به افق تهران
(صد مرتبه)  

يا حى يا قيوم
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درخواست بازداشت بن سلمان در آرژانتين

مراكش وليعهد سعودى را نپذيرفت
  جهان  تور عربى بن ســلمان پس از رسوايى قتل جمال 
خاشقچى روزنامه نگار منتقد سعودى، قرار بود براى وليعهد 
عربســتان توليد مشــروعيت كند، اما ظاهراً آن گونه كه 
عبدالبارى عطوان نويسنده مشهور عرب پيش بينى كرده 
بود، اين سفر دوره اى بن سلمان را، منزوى تر ساخته است. 
حتى خبر ها از احتمال دستگيرى بن سلمان در آرژانتين 
حكايــت دارد. اين روزها رســانه هاى خبرى از اوج گيرى 
اعتراضات مردمى در مخالفت با ســفر منطقه اى وليعهد 
عربســتان خبر مى دهند. اين روند تــا جايى پيش رفته 
اســت كه مراكش از پذيرش وى خوددارى كرده اســت. 
الميادين روز گذشــته از تظاهرات در تونس عليه ســفر 
بن سلمان همزمان با اعتراضات در الجزاير و موريتانى خبر 
داد. همچنين به گزارش ايسنا مراكش از پذيرش وليعهد 
عربستان در ســفرهاى منطقه اى اش خوددارى كرد و به 
دليل مناسب نبودن شرايط، خواســتار به تعويق افتادن 
نشست كميته عالى مشترك دو كشور شد. روابط دو كشور 
به دليل حمايت هاى مراكش از قطر، عقب نشينى مراكش 
از جنــگ يمن، مخالفت با تحويل دادن منصور بن عبداالله 
به مســئولان قضايى عربســتان پس از دو موضوع هتل 
ريتز كارلتون و ترور جمال خاشــقچى رو به سردى رفت. 
مراكش از كشورهايى بود كه از حمايت از عربستان در برابر 

فشارهاى بين المللى كه در پى قتل خاشقچى در استانبول 
عليه اين كشور شكل گرفت، خوددارى كرد.

در تحولــى ديگر روز گذشــته دادســتان كل تركيه در 
اســتانبول اعلام كرد، بررسى اطلاعات مشخص مى كند 
شهروند سعودى به نام «محمد احمد الفوزان» به مظنونان 
قتل جمال خاشــقچى در سر به نيست كردن جسد اين 
روزنامه نگار ســعودى كمك كرده و تيم تحقيق و تفحص 
دو ويلاى متعلق به الفوزان را در استان يالوا شناسايى كرده  
اســت. همچنين ديروز وزير خارجه تركيه اعلام كرد كه 
وليعهد عربستان در تماسى تلفنى خواستار ديدار با اردوغان 

در حاشيه نشست جى 20 شده است.

 احتمال  بازداشت بن سلمان در آرژانتين
از سوى ديگر يورونيوز نوشت ديده بان حقوق بشر از محمد 
بن سلمان، وليعهد عربستان به دادگاه آرژانتين شكايت كرد. 
اين نهاد بين  المللى مدافع حقوق بشر با تسليم شكايتى عليه 
وليعهد عربستان، از مقام هاى قضايى آرژانتين خواست تا او 
را در زمــان حضورش در خاك آرژانتين تحت پيگرد قرار 
دهد. محمد بن ســلمان قرار است روز جمعه براى شركت 
در نشست ســران گروه 20 وارد بوينوس آيرس، پايتخت 

آرژانتين شود.

بدون تيتر

اتاق فكر

اى بى سى: ســناتور برنى ســندرز كه به 
نامزدى در انتخابات رياست جمهورى آمريكا 
فكر مى كند، معتقد اســت شكست ترامپ، 
مقابله با لفاظى هاى تنفرآميز و تفرقه افكن او و 
همچنين اتحاد كشورش اهميت بالايى دارد.

بلومبرگ: «جوردن كَرِم» دســتيار شخصى 
رئيس جمهــور آمريــكا در ادامــه تغييرات 
در دولــت «دونالد ترامپ» پــس از انتخابات 
ميان دوره اى كنگره اين كشــور، قرار است تا 
چند هفته ديگر رسماً از كاخ سفيد كنار برود.

شوراى روابط خارجى پيشنهاد كرد
الگوى چينى تنبيه سعودى

ريچــارد هاس تحليلگر ارشــد شــوراى روابط 
خارجى آمريكا در گزارشــى پيرامون چگونگى 
عملكرد واشــنگتن در قبال ريــاض با توجه به 
اهميت راهبردى عربســتان براى منافع آمريكا 
در خاورميانه پيشنهاد مى كند كه كاخ سفيد از 
الگوى مقابله با چين در سال 1989 بهره بگيرد. بر 
اساس اين گزارش سياست آمريكا در قبال چين 
در ســال 1989 و همزمان با كشتار تيان آنمن 
تنبيه كنترل شده بود. بر اين اساس از يك سوى 
براى رفع نارضايتى ها از دولت چين تحريم هايى 
را وضع كرد اما تنبيه اين كشور را محدود كرد و 
كانال هاى ارتباطى با چين را با توجه به اهميت 
پكن، باز گذاشت. نويسنده درباره امكان رويكرد 
مشابه در قبال عربستان نوشت: آمريكا و اروپا بايد 
نشان دهند كه اگر قدرت وليعهد عربستان كاهش 
يابد، از همكارى با عربســتان استقبال مى كنند. 
بايد محدوديت هايى درباره فروش ســلاح هاى 
آمريكايى وحمايت اطلاعاتى اين كشور وضع شود. 
اما مهم تر از هر گونه تحريمى، افزايش فشارهاى 
آشكار و مخفى بر وليعهد عربستان درباره اقداماتى 
است كه بايد انجام شــود يا از آن اجتناب شود. 
آنچه كه بايد انجام شود تلاشى براى پايان دادن 
به جنگ يمن اســت. و آنچه بايد اجتناب شود، 

ماجراجويى جديد در منطقه است.
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عراق
«مادر داعشى ها»

 بازداشت شد
ايسنا: اداره اطلاعات نظامى عراق از بازداشت 
يكى از تروريست هاى زن گروه داعش در ميان 
آوارگان موصل خبر داد. به گزارش الاخباريه 
اداره اطلاعــات نظامــى عراق اعــلام كرد: 
نيروهاى اداره اطلاعات نظامى موفق شدند 
يك تروريست زن كه به «ام الدواعش» (مادر 
داعشى ها) شهرت دارد و در ميان آوارگان در 
اردوگاه «الجدعه» در منطقه «القياره» موصل 
مخفى شده بود را بازداشت كنند. اين سازمان 
همچنين اعلام كرد: ام الدواعش به ارسال مواد 
غذايى براى اعضاى گروه تروريستى داعش در 
مخفيگاه هايشان مشغول بود و تحت پيگرد 

نهادهاى اطلاعاتى قرار داشت.

شمارى از مقامات اروپايى ديروز با اشاره به 
تنش اخير ميان مسكو و كى يف، ضمن انتقاد 
از روسيه، احتمال تحريم هاى جديد مسكو را 
مطرح كردند. وزارت خارجه آمريكا، اتحاديه 
اروپا، بريتانيا، فرانسه، دانمارك و كانادا همگى 
آنچه به عنوان خشونت روسيه عليه اوكراين 
تعبير مى شود را محكوم كرده اند.سه كشتى 
اوكراينى روز يكشنبه با عبور از مرز دريايى 
روسيه وارد آب هاى منطقه اى روسيه شدند 
و بدون توجه به هشدارهاى نيروهاى امنيتى 
روسيه به مسير خود ادامه دادند كه در ادامه 
نيروهاى روس مجبور به اســتفاده از سلاح  

براى متوقف كردن اين كشتى ها شدند.

جمهورى  رئيس  ويــژه  نماينده  ايرنا: 
روسيه در امور افغانســتان اعلام كرد، 
مســكو ارتباطات پايــدار و منظمى با 
دارد. ضمير  طالبان  گروه شــبه نظامى 
قبولف، گفت: ما يــك كانال ارتباطاتى 
با طالبــان داريم كه همواره باز اســت 
و كافى محسوب مى شــود. به گزارش 
خبرگزارى اسپوتنيك، اوايل ماه جارى 
ميلادى روســيه ميزبان نشستى ميان 
دفتر سياســى طالبان مستقر در دوحه 
و شــوراى عالــى صلح تحــت حمايت 
حامــد كــرزاى، رئيس جمهور ســابق 

افغانستان بود.

تسنيم: عبدالفتاح السيسى نشست هاى 
امنيتــى را ترتيــب داده تــا راهكارهاى 
اصلاح قانون اساســى اين كشور براى لغو 
ممنوعيت رياســت جمهــورى يك فرد 
بيش از دو دوره را بررســى كنند. پايگاه 
خبرى شــبكه الجزيــره در مقاله اى به 
بررسى انتشار گزارش هاى رسانه اى مبنى 
بر نشست هاى سرويس هاى امنيتى مصر 
براى بررســى نحوه اصلاح قانون اساسى 
اين كشور و صدور مجوز براى عبدالفتاح 
السيسى،رئيس جمهور جهت تمديد مدت 
رياســت جمهورى اش پس از پايان دوره 

دوم پرداخته است. 

اروپايى ها عليه مسكو گارد گرفتندمصرافغانستان
مسكو كانال ارتباطى 

با طالبان دارد
السيسى به دنبال 

رياست جمهورى مادام العمر 
احتمال تحريم  مجدد 

روسيه 

 سناريوهاى پشت پرده بحران جديد اوكراين 
چهار سال پس از آغاز ناآرامى و تنش در مرزهاى ميان اوكراين و روسيه، بار ديگر 
يكشنبه شب با درگيرى نيروى دريايى دو كشور در تنگه كرچ، تنش ها از سر گرفته 
 شد. حجم واكنش ها طى دو روز گذشته به گونه اى بود كه برخى احتمال وقوع يك 
جنگ جديد در اين منطقه را مطرح كرده اند. روايت هر دو طرف ماجرا از چرايى 
آغاز دور جديد درگيرى ها طبق معمول متناقض است. كيف و مسكو انگشت اتهام 
را به سوى يكديگر گرفته اند. جبهه بندى سياســى بر سر اوكراين يادآور دوران 
جنگ سرد است، بى جهت نيست كه بسيارى از تحليلگران معتقدند جنگ عالم گير 
احتمالى، از اين منطقه شروع خواهد شد. درباره چرايى آغاز دور جديد تنش ها سه 
سناريو قابل طرح است، بر اساس سناريوى اول، حمله به ناوگان دريايى اوكراين، 
فقط جزئى از يك پروژه عظيم منطقه اى روسيه است. اجزاى اين پروژه عبارتند 
از: فشــار طولانى مدت بر بندر «ماريوپول» و نيز فشار شديد بر امتداد نوار ساحلى 
اوكراين . اگر «تنگه كرچ» بسته شود، اين منطقه مى تواند از بقيه درياى سياه بريده 
شود. علاوه بر اين دولت ولاديمير پوتين  در داخل با مشكلات ريز و درشت زيادى 
روبه روست. تظاهرات گسترده مردمى در كشور عليه تغيير قانون حقوق بازنشستگى 
برپاست؛ اقتصاد كشور رو به ركود است؛ مردم ناراضى اند؛ سطح اقبال عمومى پوتين 
بشدت پايين آمده است؛ اين را نظرسنجى ها اعلام مى كنند.  در يك چنين اوضاع 
و احوالى، پوتين وقت را مناسب ديده است يك نمايش كوچك فرار و تعقيب نظامى 
در آب هايش به راه بيندازد تا بلكه ذهن ها را از مشكلات داخلى منحرف كند. اما 
سناريوى دوم تأكيد دارد كه تنش هاى اخير ماجراجويى جديد آمريكا و ناتو براى 
آزمودن آمادگى دفاعى مسكو است.  علاوه بر اين بحران داخلى در واشنگتن از يك 
ســو و فرايند واگرايى در اروپا از سوى ديگر زمان بندى مناسبى را براى آغاز يك 
تنش جديد در مرزهاى شرقى اروپا در اختيار ناتو و همپيمانانش قرار داده است؛ و 
در پايان سناريوى سوم تنش هاى اخير را نتيجه طبيعى رشد ناسيوناليسم افراطى 
در كشورهاى جهان مى داند. پديده اى كه مؤلفه هاى آن را هم در آمريكاى ترامپ، 

هم در روسيه پوتين و هم در چرخش به راست اروپا مى توان ديد. 
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به دنبال يك سى ان ان جديد
دونالد ترامــپ رئيس جمهورى آمريكا اعــلام كرد: آمريكا 
بايد يك شــبكه تلويزيونى دولتى داشــته باشد كه بتواند با 
خبرگزارى ها از جمله CNN كه در سراسر جهان مخاطب 

دارند، رقابت كند.

نمايندگانى در سنا به دنبال تحريم سعودى
مارتين اينديك نايب رئيس انديشكده بروكينگز از آماده شدن 
پيش نويس طرحى با عنوان «مســئوليت عربستان سعودى و 
قانون 2018 يمن » براى ممنوعيت ارسال سلاح به عربستان 

سعودى در سناى آمريكا خبر داد.

 انعكاس

عكس نوشت

اوج گيرى اعتراضات به تور عربى ارباب اره ها
روز گذشته تونس همزمان با الجزاير و موريتانى شاهد اعتراضات مردمى عليه 
محمد بن سلمان وليعهد ســعودى بود. بن سلمان اين روزها به دليل قتل 
فجيع جمال خاشقچى و تكه تكه كردن بدن وى با اره به ارباب اره ها معروف 
شده است. شركت كنندگان در اين تظاهرات علاوه بر پرچم هاى فلسطين و 
يمن اره هايى را نيز براى اشاره به رسوايى جديد دربار سعود حمل مى كردند.

  دكتر عليرضا رضاخواه 

مراكش وليعهد سعودى 
را نپذيرفت

درخواست 
بازداشت 

بن سلمان 
در آرژانتين
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